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از یک جامعه فقیر نمی تــوان مالیات بالا گرفت، دولت 
می تواند با مالیات، خود را اداره کند، اما نکته این جاست که 
اراده ای وجود ندارد که با معافیت های غیرضروری ای که داده 

شده یا فرارهای مالیاتی، مبارزه شود.
در حالی روز یک شنبه هفته آینده قرار است رییس دولت 
ســیزدهم، سند دخل و خرج سال آینده را به مجلس ببرد 
که در روزهای اخیر، بخشی از متن و اعداد آن منتشر شد؛ 
اعداد و ارقامی که در روزهای گذشــته محل انتقاد صریح 
کارشناســان و آگاهان به اقتصــاد بود؛ به خصوص افزایش 
۵۰ درصد درآمدهای مالیاتی، این ابهام را ایجاد کرد که در 
اقتصادی که با رکود و افت شدید تقاضا روبه رو است، چطور 

می شود مالیات ها را بالا بود.
بر همین اســاس، این سوال در حال حاضر مطرح است 
که اعداد و ارقام بودجه سال آینده، چه پیامی برای اقتصاد 
ایران دارد؟ بودجه یک پنجم برنامه ۵ ساله است، بنابراین اگر 
بودجه براساس برنامه نوشته نشود، یعنی سال قبل را با یک 
رشدی در ارقام به واسطه تورم، گسترش فعالیت ها افزایش 

داده اید و بودجه سال ۱۴۰3 شده است.
بر این اساس، وقتی بودجه در راستای برنامه ۵ ساله نیست، 
ارزیابی این که بودجه خوب است یا بد است، صرفا این است 
که بگوییم نسبت به پارسال انبساطی است یا انقباضی است.

به طور مسلم از دید هزینه ای، بودجه انبساطی است، اما 
دید درآمدهای مالیاتی انقباضی است. اما این که بودجه سال 
آینده تورم زا است یا نیست، بستگی به این دارد که بودجه را 

با چه مدلی برای اقتصاد شبیه سازی کرده باشیم.
در کل اگر برنامه مبارزه با تورم نداشته باشیم، با توجه به 
این که کشور به طور ساختاری با تورم روبه رو است، بودجه 
هم تورم زا خواهد بود. اما این که لایحه بودجه ســال آینده 
چقدر تورم زا باشد، بستگی به این دارد که چقدر درآمدهای 
مالیاتــی تحقق پیدا کند. این در حالی اســت که هزینه ها 

حتما انجام می شود.
ما وقتی به درآمدهای مالیاتی می رســیم، می بینیم که 
با یک نااطمینانی همراه اســت و بودجه نیز بر همان اساس 

بسته شده است.
 بودجه روی کاغذ کسری ندارد، این که بودجه عملی شود 
و به چاپ پول منتهی می شود، الان نمی توان حرفی زد، اما 
مسلما تاریخ و سابقه نشان داده که دولت ها به طور معمول 
خیلی خوشبینانه بودجه را می بندند و عدم تحقق درآمدهای 
مالیاتی به خاطر فرار بیشتر یا جمع آوری دیرتر مالیات ها است.

 ایــن نکته را هم باید در نظر گرفت که ما در شــرایط 
تحریمی قرار داریم. این که بگوییم بودجه با نگاه به تحریم 
نوشته شده، مصداقی در آن پیدا نمی کنیم. فقط می گوییم 
تحریم ها را هم دیده ایم، اما کجای بودجه، اشاره ای نمی شود. 
از نظر تبعات اقتصادی، اظهارنظری نمی توان درباره بودجه 
داشت، چون براساس یک مدل و در ارتباط با یک برنامه ۵ 

ساله پیش نمی رویم.
 مدلی که پشت این مالیات ها شبیه سازی می شود، باید 

مدنظر قرار گیرد.

یادداشت

پوست اندازی 
فوتبال باشگاهی 
آسیا

 فروش نان
  آزاد با 
آرد یارانه ای!

منتظر رشد 
 بیشتر
 طلا باشیم؟

بهبود وضع اشتغال جوانان با 
فراگیری دوره های مهارتی

 ایران در صدر دسترسی به
 آب سالم

ساخت 25 هزار واحد مسکونی 
برای کارگران

تلاش دولت سیزدهم برای 
درخشش »گنج پنهان« 

مسکن یکی از دغدغه های اصلی کارگران در 
سال های گذشته تاکنون بوده است، بطوری که  

تنها 30 درصد سبد معیشت ...

امروزه میزان پایین دسترسی به آب سالم و 
پایدار در برخی کشورها امکان برخورداری از 

زندگی باکیفیت را به چالش کشیده است...

آموزش هــای فنی و حرفــه ای مجموعه 
فعالیت هایی است که فرد را برای احراز شغل 

و کسب کار و درآمد آماده می کنند ...

دولت سیزدهم در راستای تأکیدات رهبر انقلاب 
برای توسعه اقتصاد دریامحور و رفع محرومیت 

از سواحل مکران که از آن به عنوان ...
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آلبرت بغزیان

 بودجه سال آینده چقدر 
تورمی است؟
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تورم فصلی تولیدکننده در تابستان کاهشی شد 

تورم فصلی تولیدکننده در تابستان کاهشی شد 
مرتضی قدیمی  - مطابق داده های مرکز آمار ایران، نرخ تورم تولیدکننده در تابستان 1402 معادل 9.3 درصد است که نسبت به فصل قبل 3.1 درصد کاهش داشته است. 

براساس اعلام مرکز 
آمار ایران، نرخ 

تورم تولیدکننده 
در تابستان امسال 

نسبت به فصل مشابه 
سال قبل )تورم نقطه 
به نقطه( 45,3 درصد 

است. 

قبل ۴۵.3 درصد افزایش دارد.در این فصل بیشترین تورم نقطه به نقطه با ٧2.3 درصد 
مربــوط به گروه »تولید، انتقال و توزیع برق« و کمترین تورم نقطه به نقطه با ٧.3۵ 

درصد مربوط به گروه »کشاورزی« است.

 تورم سالیانه تولیدکننده 43.2 درصد
در تابســتان ۱۴۰2، نرخ تورم تولیدکننده در چهار فصل منتهی به فصل تابستان 
۱۴۰2 نسبت به مدت مشابه در سال قبل ۴3,2 درصد است که در مقایسه با همین 

اطلاع در فصل قبل )۴2.٩ درصد(، سه دهم واحد درصد افزایش داشته است.
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی توسط تولیدکنندگان به ازای تولید در داخل 
کشور، در چهار فصل منتهی به تابستان ۱۴۰2 نسبت به دوره مشابه سال قبل، ۴3.2 

درصد افزایش دارد.
در این فصل بیشــترین تورم ســالیانه با ۵٨.٨ درصد مربوط به گروه »خدمات« و 

کمترین تورم سالیانه با 2٩.2 درصد مربوط به گروه »صنعت« است.

مرکز آمار شاخص قیمت تولیدکننده در تابستان امسال را منتشر 
کــرد. نرخ تورم تولیدکننده در واقع میانگین قیمت هایی اســت که 
تولیدکننده محصولات و خدمات خود را به خرده فروشان می فروشد 
و خرده فروشــان آن را به بازارهای محلی می برند و در اختیار عموم 
قرار می دهند. قیمت های تولیدکننده به این دلیل مهم هســتند که 

در ایجاد تورم یا کاهش تورم نقش دارند.

 کاهش 3.1 درصدی تورم فصلی تولیدکننده
طبق آخرین داده های مرکز آمار، در تابستان امسال نرخ تورم فصلی 
برابر ٩.3 درصد به ثبت رسید که نسبت به فصل قبل که برابر ۱2.۴ 

درصد بود، 3.۱ واحد درصد کاهش داشته است.
منظور از تورم فصلی قیمت تولیدکننده، میانگین قیمت دریافتی 
توســط تولیدکنندگان به ازای تولید محصولاتشان در داخل کشور 

است. این شاخص در فصل تابستان ۱۴۰2 نسبت به فصل قبل، 3.٩ 
درصد افزایش دارد.

در تابستان ۱۴۰2 بیشترین تورم فصلی با ۱2.٦ درصد مربوط به 
گروه »خدمات« و کم ترین تورم فصلی با ٦.٦ درصد مربوط به گروه 

»کشاورزی« است.

 تورم نقطه به نقطه تولیدکننده 45.3 درصد شد
براساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ تورم تولیدکننده در تابستان 
امســال نسبت به فصل مشابه سال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۵,3 
درصد است که در مقایسه با همین اطلاع در فصل قبل )۴2.۴ درصد(، 

2.٩ واحد درصد افزایش داشته است.
به عبارتی، میانگین قیمت دریافتی تولیدکنندگان به ازای تولید 
در داخل کشور، در فصل تابستان ۱۴۰2 نسبت به دوره مشابه سال 

 پیش بینی کاهش تورم در بازار مصرف
بانک مرکزی اعلام کرد که در پی اتخاذ سیاســت تثبیت 
اقتصادی، کاهش نوسانات نرخ ارز و ثبات قیمتی در کالاهای 
اساســی وارداتــی، روند تورم نقطه به نقطه شــاخص بهای 
تولیدکننده با کاهش هشــت واحد درصدی از ۴2.۴ درصد 
در اسفندماه ۱۴۰۱ به 3۴.۴ درصد در آبان  امسال رسید که 
پیش بینی می شــود تورم در بازار مصرف طی ماه های آینده 

نیز کاهش یابد.
 رویکرد کلی سیاست های بانک مرکزی در دولت سیزدهم 
بر تثبیت وضعیت اقتصاد کشور، کنترل و مدیریت نقدینگی، 
کاهش نوســانات نرخ ارز، تنظیم گری بازار پول و بازار ارز و 
تامین مالی و هدایت منابع به سمت فعالیت های تولیدی استوار 
بوده است. بررسی تحولات شاخص بهای تولیدکننده در این 
دوره نیز حاکی از بهبود در روند تورم این شــاخص است؛ به 
طوریکه تورم ۱2 ماهه شاخص بهای تولیدکننده از ٨2.٦ درصد 
در شهریورماه ســال ۱۴۰۰ به 3۵.۱ درصد در آبان ماه سال 
جاری کاهش یافته اســت. لازم به توضیح است؛ میزان تورم 
نقطه به نقطه در اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۰ معادل ۱۰3.۱ 
درصــد و ۱2 ماهه منتهی به این ماه نیز معادل ٦٨.3 درصد 
بوده اســت. هرچند از نیمه دوم سال گذشته، متاثر از روند 
رو به رشــد نرخ ارز و متعاقباً تاثیر آن در افزایش قیمت مواد 
اولیه اساســی وارداتی، تورم نقطه به نقطه این شاخص روند 
افزایشــی به خود گرفت؛ لیکن در پی اتخاذ سیاست تثبیت 
اقتصادی و کاهش نوسانات نرخ ارز و همچنین ثبات قیمتی 
در کالاهای اساسی وارداتی، روند تورم نقطه به نقطه شاخص 
بهای تولیدکننده از ابتدای سال جاری نزولی شد؛ به طوری 
که این شاخص با کاهش ٨.۰ واحد درصدی، از ۴2.۴ درصد در 
اسفندماه ۱۴۰۱ به 3۴.۴ درصد در آبان ماه سال جاری رسید.

بررســی تحولات شــاخص بهای تولیدکننده به تفکیک 
گروه هــای اصلی »کالا« و »خدمت« در ســال جاری مبین 
آن اســت که روند کاهشی تورم نقطه به نقطه شاخص بهای 
تولیدکننده عمدتاً متاثر از اقلام کالایی این شاخص بوده است؛ 
به طوری که تــورم نقطه به نقطه گروه اختصاصی »کالا« با 
کاهش ٩ واحد درصدی از ۴۱.۰ درصد در فروردین ماه به 32 
درصد در آبان ماه رســیده است. گفتنی است؛ ثبات در بازار 
ارز در سال جاری و به تبع آن کاهش نوسانات نرخ ارز نقش 
به سزایی در کاهش تورم گروه کالایی داشته است. همچنین 
تورم نقطه به نقطه گروه اختصاصی »خدمت« از ۴۰ درصد در 
فروردین ماه به 3٩.٧ درصد در آبان ماه سال جاری رسیده است. 

رمز موفقیت 
اقتصادکشور
 مردمی شدن

 آن است 

 قیمت گاز مایع غیریارانه ای 10 درصد بیشتر از نرخ یارانه ای است
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد: قیمت گاز مایع 
غیریارانه ای ۱۰ درصد بیشتر از قیمت گاز مایع یارانه ای تعیین شد. جلیل سالاری در 
ارتباط تلویزیونی گفت: قیمت گاز مایع یارانه ای در ســامانه سدف هر کیلوگرم 23۰ 
تومان تعیین شده است که با احتســاب نرخ خدمات توسط شرکت های گاز مایع به 
قیمت هر کیلوگرم 2 هزار و ۵3٦ تومان )هر کپسول ۱۱ کیلویی 2٧ هزار و ٩۰۰ تومان( 
عرضه می شــود، بنابراین قیمت گاز مایع غیریارانه ای برای هر کپسول ۱۱ کیلویی با 
قیمت غیریارانه ای با احتساب ۱۰ درصد افزایش قیمت، هر کپسول 3۰ هزار و ٦٩۰ 
تومان خواهد بود.وی بیان کرد: تکلیف قانونی امســال عرضه گاز مایع تنها از طریق 
تراکنش در سامانه دریافت فرآورده های نفتی )سدف( بود و دولت تلاش کرد ظرفیت 
لازم برای همه مصرف کنندگان خرد را آماده کند، اما عده ای نتوانســتند در سامانه 
ثبت نام کنند، بنابراین به منظور رفاه مصرف کنندگان محترم دولت شــرایطی فراهم 
کرد که گاز مایع را در اختیار همه خانوارهایی که خارج از سامانه و مصرف کنندگان جز 
هستند و حتی کسانی که علمک گاز را نصب کرده اند، قرار دهد.مدیرعامل شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی افزود: افزایش و تغییر قیمت قابل توجهی نداشته ایم 
و تنها تکلیف قانونی مسیر تراکنش از طریق سدف برای روند عرضه گاز مایع در کشور 

بود که این شرایط کنونی برای رفاه مصرف کنندگان  فراهم شد.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -     7 3 8 6 5 5 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی با اشاره به اینکه متاسفانه تخریب 
جنگل ها و مراتع یکی از نقاط ضعف ما اســت، گفت: اگر فرهنگ مدیریت صحیح در 
حوزه جنگل و مرتع و فرهنگ عمومی مردم در این حوزه برای حفظ سرمایه ملی وجود 

داشت، با چالش های محیط زیستی کمتری مواجه می شدیم.
 سید مجتبی خیام نکویی در مراسم آغاز طرح کاشت یک میلیارد درخت که صبح 
امروز در پارک خرگوش دره آغاز شد، گفت: مجموع کاشت نهال در هفته منابع طبیعی 
در طول ۴۴ سال بعد از پیروزی انقلاب از رقمی که برای سالجاری در نظر گرفته شده، 
کمتر اســت. این یعنی میزان درختی که قرار اســت در طول این طرح کاشته شود از 

همه این سال ها بیشتر بوده است.
وی ادامه داد:نهضت کاشت یک میلیارد نهال که بر پایه حرکت مردمی بنا نهاده شده 

نقطه عطفی در تاریخ انقلاب است.
رئیس سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی افزود: اگر در طول یک دهه اخیر 

مهمترین چالش های زندگی مردم را مرور کنیم می بینیم که آلودگی هوا و آب یکی از این 
چالش های مهم است و به طور قطع زیر بنایی ترین و مهمترین و تاثیرگذارترین کار برای 
آینده سلامت جامعه اجرای این طرح بزرگ است و آثار آن را نسل آینده خواهند دید.

وی تصریح کرد: کشوری  با ٨ میلیون و  3۰۰ هزار گونه گیاهی، بیش از ۱3 میلیون 
هکتار جنگل، حدود ٨۴ میلیون مرتع و حدود 32 میلیون بیابان هستیم. 3۰۰ روز از 
3٦۰ روز آفتابی است و این یعنی انرژی رایگان در اختیار داریم. ۴ فصل و ۱۱ اقلیم از 
۱3 اقلیم جهانی را داریم. این  موارد ظرفیت های بزرگی است و باید از آنها بهره برداری 

درستی کنیم.
خیام نکویی در ادامه گفت: متاسفانه تخریب جنگل ها و مراتع نقاط ضعف ما است 
در حالــی که  اگر فرهنگ مدیریت صحیح در حوزه جنگل و مرتع و فرهنگ عمومی 
مردم در این حوزه برای حفظ ســرمایه ملی وجود داشت چالش های محیط زیستی 

کمتری داشتیم.

رئیس ســازمان تات خاطرنشان کرد: بیش از ۱2 هزار محقق و دانشمند در عرصه 
کشاورزی و منابع طبیعی داریم  که حداقل 2۰ تا 2۵ درصد آنها محققان حوزه جنگل 
و مرتع هستند. این یعنی از جهت دانش مشکلی وجود ندارد. موسسات تحقیقاتی ویژه 
نیز داریم اما چرا باید رتبه دوم جهانی در فرسایش خاک باشیم و در هر هکتار از مراتع 

۱٦.٧ تن فرسایش خاک را شاهد باشیم؟
وی افزود: در حقیقت می توان گفت دانش کم نداریم ولی اهتمام برای عملیاتی شدن 

این مهم وجود نداشته است.
معاون وزیر جهادکشاورزی عنوان کرد: یکی از بزرگترین دستاوردهای دولت سیزدهم 
در طول  دو سالی که از آغاز به کار آن می گذرد طراحی  و اجرای این طرح مردمی با 
تکیه بر مردم و اعتبارات مردم است. تجارب قبلی نشان داده که  هر زمان متوسل به  
مردم شدیم موفق بودیم و چون این کار به پشتوانه مردم از اقشار مختلف است می تواند 

نویدی برای موفقیت این طرح در آینده باشد.

در حفاظت از جنگل ها و مراتع ضعف داریم
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رمز موفقیت اقتصاد کشور، مردمی شدن آن است
مریم لطفی      |     احمد وحیدی، وزیر کشور در نشست شورای گفت وگوی استان یزد، با اشاره به رهنمودهای مقام معظم رهبری، رمز موفقیت اقتصاد را مردمی 

شدن آن و تداوم تحول فکری و تحول عملی در این حوزه عنوان کرد.

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن از رفع فوری تعرض به ۱۲۱۱ هکتار زمین دولتی توسط یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن طی هشت ماه امسال خبر داد.
 ارسلان مالکی - معاون وزیر راه وشهرسازی - درباره رفع تعرض فوری به اراضی دولتی از ابتدای سال جاری تا آبان ماه توضیح داد: طی این مدت ۲۹۰۸ مورد تعرض به مساحت ۱۲۲۵ 

هکتار در کشور رخ داد که با تلاش نیروهای یگان حفاظت این سازمان رفع تعرض شد.
معاون وزیر راه وشهرسازی ادامه داد: نیروهای یگان حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن طی هشت ماه اخیر از ۲۸۴۳ مورد رفع فوری تعرض کردند.

وی مساحت اراضی رفع تعرض شده به صورت فوری را ۱۲۱۱ هکتار اعلام کرد.به گفته مالکی، بیشترین وقوع تعرض طی سال جاری در استان فارس به میزان ۴۷۶ فقره و مساحت ۲۱۰ 
هکتار بوده است.مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در مورد اجرای احکام قطعی قضایی در هشت ماه سال جاری توضیح داد: ۳۵۱ مورد حکم قطعی به نفع دولت در این زمینه اجرا شده است.

طبق اعلام وزارت راه و شهرسازی، وی افزود: مساحت احکام اجرا شده در سراسر کشور بیش از ۳۹۶ هکتار است.

بازگشت بیش از ۱۲۰۰ 
هکتار زمین دولتی به 

بیت المال

   آلودگی هوا ارتباطی با بنزین ندارد
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 
گفت: آلودگی هوا هیچ ارتباطی با بنزین ندارد و 

مربوط به میزان مصرف می شود.
جعفر سالاری نسب، با اشاره به وضعیت توزیع 
بنزین سوپر در کشور، اظهار کرد: بنزینی که توزیع 
می شود، یورو اســت و تقریبا به لحاظ کیفیت و 
عدد اکتان مشخصات بنزین یورو را دارد، در کل 
کلانشهرها به خصوص در تهران بنزین یورو و با 

بهترین کیفیت توزیع می شود.
وی با اشاره به کیفیت بنزین توزیعی در تهران، 
گفت: سازمان اســتاندارد هم در پالایشگاه و هم 
در جایگاه هــا نظارت ویژه ای روی بنزین توزیعی 
دارد و اگر به این نتیجه برسد که کیفیت مناسب 
نیست، سریعا اقدام می کند و جلوی توزیع بنزین 

را می گیرد.
مدیرعامل شرکت ملی پخش فراورده های نفتی 
با تاکید بر اینکه مشکلی در حوزه کیفیت بنزین در 
تهران نداریم، تصریح کرد: در شرایط فعلی تقاضا 
و مصرف بالا بوده و لازم اســت که مردم رعایت 
کنند، اگر مصرف بنزین خودرو کاهش یابد از تولید 
دی اکسیدکربن جلوگیری می شود و این مربوط به 

خودروسازی می شود.
سالاری نسب با بیان اینکه در حال حاضر بنزین 
سوپر در برخی از جایگاه ها توزیع می شود، اظهار 
کرد: کیفیت بنزین یورو تفاوتی با بنزین سوپر ندارد، 
اکتان بنزین ســوپر حدود ۹۴ و بنزین یورو  ۹۲ 
است.وی در خصوص ناترازی بنزین گفت: حدود 
۱۱۰ میلیولیتر بنزین در کشور توزیع می شود، از 
ذخیره قابل قبول برخورداریم و مشــکلی وجود 
ندارد.مدیرعامل شرکت ملی پخش فراورده های 
نفتی در پاســخ به این سوال که برای تامین نیاز 
واردات صــورت می گیرد، گفــت: همه مقادیر از 
پالایشگاه ها دریافت می شود و کیفیت بنزین نیز 
مشــکلی ندارد و نظارت ویژه ای از سوی سازمان 

استاندارد روی بنزین وجود دارد.

 هدفگذاری یک میلیون تنی حمل بار 
ریلی بین تهران و آنکارا

 مدیرعامل راه آهن از هدفگذاری یک میلیون 
تنی حمــل بار ریلی میان تهــران و آنکارا برای 
ســال آینده خبر داد.به گــزارش از وزارت راه و 
شهرسازی، »سید میعاد صالحی« درباره نشست 
مشترک با »حسن پزوک« رئیس راه آهن ترکیه 
و همچنین »افق یالچین« رئیس شرکت حمل و 
نقلی راه آهن ترکیــه، از هدفگذاری یک میلیون 
تنی حمل بار ریلی میان تهران و آنکارا برای سال 
جدید خبر داد.معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: 
در دیداری که با رئیس راه آهن ترکیه و همچنین 
رئیس شرکت حمل و نقلی راه آهن ترکیه داشتیم، 
تفاهم های خوبی انجام شد؛ از جمله برای تبادل 
۲۰۰ واگن در شبانه روز از مرز رازی توافق شد تا 
با این هدفگذاری بتوانیم تبادل یک میلیون تن بار 
ریلی را در سال جدید بین دو کشور محقق کنیم.

وی ادامه داد: در این راستا مقرر شد راه آهن ترکیه 
به سرعت نسبت به بازسازی زیرساخت شبکه ریلی 
خود و رفع آسیب های ناشی از زلزله و همچنین 
مشــکلات پیش آمده به دلیل کاهش سطح آب 

دریاچه »وان« اقدام کند.
صالحی ابراز امیدواری کرد با بازسازی، اصلاح 
و ارتقای اسکله و همچنین کشتی های مربوط به 
حمل واگن )فری بووت( در دریاچه وان، طی یک 
ماه آینده ظرفیت عبور واگــن از دریاچه وان به 

حداکثر خود برسد.
مدیرعامل راه آهن با بیان اینکه توافقات انجام 
شده گام بلندی برای افزایش ترانزیت بار از مسیر 
ترکیه به ســمت اروپا اســت، افــزود: از آنجایی 
که ترکیه به نوعی دروازه آســیا به ســمت اروپا 
محسوب می شود، بر مبنای تفاهم های قبلی که با 
کشورهای ترکمنستان، قزاقستان و چین داشتیم 
می توانیم بارهای از مبدا این کشورها را از مسیر 
چین- قزاقستان -ترکمنستان- ایران- ترکیه به 
سمت اروپا حمل کنیم و این موضوع نقطه عطفی 

برای افزایش بارهای بین المللی است.

انتقال ۲۰۰۰ نیرو و ۳۳ هزار میلیارد تومان 
دارایی موسسه نور به بانک ملی

معاون نظارت بانک مرکزی گفت: تاکید رئیس 
کل بانک مرکزی این است که دارایی های مشکل 
دار موسسه نور به بانک ملی منتقل نشود و حتی 
یک ریال ناترازی از این موسســه به بانک ملی 

منتقل نشده است.
 فرشــاد محمدپور در بازدید میدانی از چند 
شعبه سابق موسسه نور که از امروز به بانک ملی 
منتقل شده است، گفت: عمده ادغام ها در نظام 
بانکی در یک دهه گذشــته براین اساس بود که 
تمام مسائل مثبت و مشکلات بانک مبدأ به بانک 
مقصد منتقل می شــد، اما انتقال موسسه نور به 
بانک ملی جزو اولین تجربیاتی اســت که در آن 
مشکلات را منتقل نکردیم.وی با تاکید براینکه 
۳۳ هزار میلیارد تومان ســپرده های با کیفیت 
موسســه نور به بانک ملی منتقل شــده است، 
تصریح کرد: موسســه نور سابق نرخ تمام شده 
پول پایینی داشت که از میانگین نظام بانکی هم 
پایین تر بود. در مقابل، به همین اندازه دارایی های 
 با کیفیت شــامل شعب و ســاختمان هایی که 
مشــکل حقوقی ندارند و ... نیز بــه بانک ملی 

منتقل می شوند.
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نشست شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی استان یزد به ریاست 
وزیر کشور و با حضور استاندار یزد، نمایندگان استان در مجلس شورای اسلامی 

و جمعی از فعالان بخش خصوصی برگزار شد.
وزیر کشور در این نشست، با تقدیر از فعالان بخش خصوصی برای رهبری 
جبهه اقتصادی و ایفای نقش تعیین کننده در عزت و رشــد و تعالی کشور، 
گفت: بنا به تعبیر رهبر معظم انقلاب، »بخشــی از مسیر رسیدن به قله های 

پیشرفت از فعالیت های اقتصادی می گذرد.«
احمد وحیدی با ابراز امیدواری نســبت به ایجاد تحولات عظیم در حوزه 
اقتصادی کشــور، اظهار کرد: خوشــبختانه شــرکت های دانش بنیان برای 
نقش آفرینی در حوزه علم و دانش و فناوری به خودباوری دســت یافته اند و 

بخش خصوصی کشور هر روز قوی تر از گذشته می شود.
وی رمز موفقیت اقتصاد کشور را »مردمی شدن« دانست و تصریح کرد: رهبر 
معظم انقلاب در سیاست های اصل ۴۴ خود این سیاست ها را تعیین کرده اند 

که انقلابی بزرگ به لحاظ تصمیم گیری و سیاست گذاری در این حوزه بود.
وحیدی ادامه داد: هرچند پیشرفت مدنظر این سیاست ها در اجرا محقق 
نشد اما نقش دولت در اقتصاد را به شدت کاهش داد و دست بخش خصوصی 
را باز گذاشت.وزیر کشور خاطرنشان کرد: طبق آیه شریفه قرآن هر پدیده ای 
اعم از معنوی، فرهنگی و اقتصادی در صورت عدم تأمین اقتصاد خود ادامه دار 

نخواهد شد و درواقع آنچه به مردم نفع می رساند باقی می ماند.

وی با تأکید بر اینکه کارها باید اقتصادی اداره شــده و اقتصاد هر کاری 
در دل خود به خوبی تعریف شــود، گفت: بر این اساس تحول فکری و تحول 

عملی در حوزه اقتصاد باید همچنان ادامه یابد.
احمد وحیدی با اشاره به اهمیت تحقق زنجیره های ارزش، عنوان کرد: در 
صــورت عدم تعریف زنجیره ارزش برای امور و نیز عدم تعیین ابتدا و انتهای 

هدف، دچار تردید خواهیم شد.
وی در ادامه از اســتان یزد به »عنوان بهشــت معادن کشور« یاد کرد و 
گفت: باید با تعیین سازوکارهای اساسی در این حوزه و جایگزینی آن با برخی 

رویکردها و راهبردهای در حال اجرا، ثروت زایی انجام شود.
وزیر کشور با بیان اینکه در ایجاد زنجیره ارزش، کیفیت، برندسازی و بازار 
هدف و صنایع پایین دستی مطرح می شود، تأکید کرد: در همین راستا صنایع 

فولاد، نساجی و گردشگری باید دارای زنجیره ارزش باشد.
وی در بخش دیگری از سخنانش با تأکید بر جلوگیری از ساخت وسازهای 
مخدوش کننده بافت زیبا، دل نشین و صمیمی یزد، یادآور شد: لازم است تا 

زنجیره ارزش گردشگری استان و نقش آن در اقتصاد نیز تعریف شود.
احمد وحیدی با اشاره به وجود سه عنصر »قنات، قنوت و قناعت« در یزد، 
تصریح کرد: یزد، با توجه به فرهنگ بسیار غنی خود می تواند پیشران تحول 

و مظهر بهره وری در کشور باشد.
وی بــا بیان اینکه علیرغم وجود محرومیت یــزد از برخی مواهب الهی، 

زمینه های توسعه و رشد در این استان بسیار زیاد است، گفت: ظرفیت های 
یزد، قابلیت الگوسازی های فراوانی در حوزه های مختلف نظیر بهره وری داشته 

و می تواند پیشران تحول صنعتی کشور باشد.
وزیر کشور در بخش دیگری از سخنانش با اشاره به نگرانی ها در خصوص 
آثار فرهنگی و ابنیه تاریخی استان یزد، اظهار کرد: یزد می تواند سفیر کشور 

در حوزه گردشگری و تحکیم بخش هویت ملی و صادرکننده آن باشد.
وی در ادامه با اشــاره به تعریف زنجیره های صنایع کاشی و سرامیک، 
فولاد، نساجی و گردشگری در استان یزد بر تلاش همه جانبه جهت تحقق 

پروژه ها و تبدیل یزد به محوری برای تحول در این حوزه ها تأکید کرد.
وحیدی در پایان از ارائه اختیارات لازم به اســتان جهت تحقق اهداف 
و برنامه های ایجاد زنجیره هــای ارزش خبر داد و افزود: در صورت تعریف 
طرح های اساســی و تحولی هر حوزه، بر اساس آن اختیارات لازم نیز ارائه 

خواهد شد.

 چالش های ارزی صادرکنندگان را حل کنید
رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی یزد نیز در این نشست، 
گفت: سیاســت انقباضی بانک ها به شدت در حال اجرا است و این موضوع 

واحدهای تولیدی را در زمینه نقدینگی دچار مشکل زیادی کرده است.
مجتبی دســتمالچیان با اشاره به چالش های سرمایه گذاری استان یزد، 
اظهار کرد: تعیین سیاســت های ارزی کشور به بانک مرکزی منتقل شده 
که در این زمینه باعث ایجاد مشــکلاتی برای صادرکنندگان شده است و 

متأسفانه راه دسترسی دقیقی نیز مشخص نیست.
وی افزود: موضوع تخصیص ارز برای واحدهای تولیدی نیز بخشی از کار 
به بانک مرکزی انتقال یافته است که روند آن بسیار طولانی بوده و به یک 
مشکل اساسی برای واحدهای تولیدی و صادرکنندگان تبدیل شده است. 
موضوع دیگر در زمینه ارز، تعهد بازگشــت ارز اســت که درخواست داریم 
دولت یک بار برای همیشه این مشکل را حل کند.دستمالچیان با تأکید بر 
اینکه در اســتان یزد کارت بازرگانی حدود ۸۰ واحد تولیدی مسدود شده 
است، تصریح کرد: در این زمینه درخواست داریم که اختیارات استانداران 
افزایش یابد و آنها با شــناختی که از واحدهای تولیدی دارند، نســبت به 
تصمیم گیری درباره آن اقدام کنند. سیاســت انقباضی بانک ها به شدت در 
حال اجرا است و این موضوع واحدهای تولیدی را در زمینه نقدینگی دچار 
مشکل زیادی کرده است.رئیس اتاق یزد با تقدیر از عملکرد استاندار یزد در 
حوزه پیگیری مشکلات بخش خصوصی استان، گفت: استان یزد یک استان 
صنعتی و معدنی است، در این زمینه درخواست سهم منابع ملی تسهیلات 
تبصره ای در اســتان یزد به صورت ویژه افزایش یابد. همچنین باید فکری 
برای اصلاح و نوسازی خط واحدهای تولیدی کرد تا بتوان امیدوار به سرپا 
 ماندن این واحدها باشیم در غیر این صورت در آینده نزدیک در این حوزه 

دچار بحران خواهیم شد.

 یزد، خالق فرصت های فناورانه و نوآورانه در ایران است
استاندار یزد با بیان اینکه یزد، مهد سرمایه گذاران ثروت ساز در عرصه های 
اقتصادی و اجتماعی اســت، گفت: یزد، استان خلق فرصت های فناورانه و 

نوآورانه آن هم در دل کویر مرکزی ایران است.
مهران فاطمی، اســتان یزد را دیار کارآفرینان خوش نام، خیر، معتمد و 
کارگران و صنعتگران ســخت کوش دانست و خاطرنشان کرد: یزد؛ استان 
خلق فرصت های فناورانه و نوآورانه آن هم در دل کویر مرکزی ایران است.

وی با بیان اینکه یزد، خطه تولید و سفره گستری در عرصه صادرات به 
نقاط مختلف ایران و جهان است؛ اظهار کرد: این استان غلبه اراده مؤمنانه و 
عالمانه انسانی بر محدودیت های طبیعت و خلق شاهکاری معماری، فرهنگی، 

مذهبی و اقتصادی و عمرانی است.

 موضوع تخصیص ارز 
برای واحدهای تولیدی 

نیز بخشی از کار به بانک 
مرکزی انتقال یافته است 
که روند آن بسیار طولانی 

بوده و به یک مشکل 
اساسی برای واحدهای 

تولیدی و صادرکنندگان 
تبدیل شده است. موضوع 

دیگر در زمینه ارز، تعهد 
بازگشت ارز است که 

درخواست داریم دولت 
یک بار برای همیشه این 

مشکل را حل کند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

بهبود وضع اشتغال جوانان با فراگیری دوره های مهارتی

تکمیل کریدور شمال-جنوب در 4 سال

آموزش های فنی و حرفه ای مجموعه فعالیت هایی است که فرد را برای احراز شغل 
و کسب کار و درآمد آماده می کنند و کارآیی و توانایی فرد را در انجام آن کار افزایش 
می دهند؛ به اعتقاد کارشناســان ارتباط آموزش های فنی و حرفه ای با دنیای کار در 

بهبود وضع اشتغال جوانان و کاهش نرخ بیکاری موثر است.
یکی از ضروریات رشــد و توســعه اقتصاد،  مهارت های فنی و حرفه ای است که در 
تامین نیروی انسانی ماهر و کارآمد اثرگذار است؛ بر همین اساس آموزش های فنی و 
حرفه ای امکان بهره برداری مناسب از منابع انسانی را فراهم کرده و توانایی لازم برای 

راهیابی به بازار کار و ایجاد اشتغال پایدار را به وجود می آورد.
به اعتقاد کارشناســان یکی از علل بیــکاری در جامعه،فقدان مهارتهای مورد نیاز 
بازار کار از سوی فارغ التحصیلان و جویندگان کار است.به زعم آنها ارائه آموزش های 
مهارتی متناسب با نیاز بازار و رشته دانشگاهی فارغ التحصیلان نقش موثری در ایجاد 

فرصت های شغلی برای دانش آموختگان دارد.
برابر گزارش ها بیش از ۷۰ درصد کســانی که آموزش های مهارتی را فرا گرفته  و 
دوره هــای آموزش فنی و حرفــه ای را گذرانده اند، در راهیابی به بازار کار موفق عمل 
کرده اند. این امر نشان می دهد که مدرک و مدرک گرایی نه تنها تاثیر موثری در ورود 
سریع به بازار کار نداشته بلکه موجب بیکاری فارغ التحصیلان و بسیاری از جویندگان 

کار شده و کشور از وجود نیروهای آماده به کار ماهر بی بهره  مانده است.
بر همین اساس چندی قبل معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال و معاونت توسعه 
مدیریت و منابع وزارت کار و ســازمان آموزش فنی و حرفه ای تفاهم نامه ســه جانبه 
آموزش ۵۰ هزار مهارت آموز جویای کار را به امضا رساندند. به موجب این تفاهم نامه 
سازمان آموزش فنی  وحرفه ای کشور در ازای هزار میلیارد ریال به ۵۰ هزار مهارت آموز 

جویای کار آموزش  فنی وحرفه ای ارائه می کند.
آنطور که مهرداد عظیمی ـ معاون وزیر کار و رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
گفته این تفاهم نامه به ارائه آموزش های مهارتی متناسب با نیاز بازار کار می پردازد و 
گره گشای دغدغه اشتغال در کشور است.وی جایگاه سازمان آموزش فنی وحرفه ای به 
عنوان پایگاهی اثرگذار در کاهش نرخ بیکاری را یاد آور شده و بر لزوم پیوند میان حوزه 

اشتغال وزارت کار،بنگاه های اقتصادی و سازمان آموزش فنی و حرفه ای تاکید دارد.
به گفته رئیس ســازمان آموزش فنی و حرفه ای، مشــارکت واحدهای تولیدی و 
بنگاه های اقتصادی در امر آموزش های مهارتی نقش موثری در مهارت افزایی نیروهای 

کار و تربیت نیروی انسانی ماهر دارد.
تفاهم نامه مشــترک مذکور قرار است در پنج مرحله به اجرا درآید که مرحله اول 
شامل مراجعه جویندگان کار در سراسر کشور به میز خدمت ادارات کار محل سکونت 

و یا دفاتر کاریابی اســت، مرحله دوم شــامل معرفی کارجویان فاقد مهارت به مراکز 
آموزش فنی و حرفه ای یا ثبت نام در ســامانه جســت وجوی شغل است، مرحله سوم 
برگزاری دوره های آموزش مهارتی، صدور گواهینامه و ثبت اطلاعات فرد آموزش دیده در 
سامانه جست وجوی شغل از سوی سازمان آموزش فنی و حرفه ای است؛ مرحله چهارم 
ارسال فهرست اسامی افراد آموزش  دیده شاغل توسط سازمان آموزش فنی وحرفه ای 
کشور به معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار جهت راستی آزمایی و مرحله 
پنجم صحت ســنجی اشتغال افراد آموزش دیده در معاونت اشتغال وزارت کار، ارسال 
لیست تأییدشده به معاونت مدیریت و منابع آن وزارتخانه و ارائه آموزش های مهارتی 

متناسب با نیاز بازار کار است.
در این راستا فتح الله بیات ـ فعال حوزه کار در گفت وگو با ایسنا با تاکید بر ضرورت 
تربیت نیروهای ماهر و توانمند برای کشور می گوید: بسیاری از دستگاه ها و سازمان ها 
برای بالابردن سطح مهارت نیروهای خود دوره های آموزشی برگزار می کنند یا آنها را 
بــه مراکز ارائه آموزش مهارت معرفی می کنند. در مواردی نیز نیروهای خود را برای 
دیدن دوره های یک ماهه و سه ماهه به خارج از کشور اعزام می کنند تا پس از گذراندن 
دوره های تکمیلی و کســب مهارت لازم به کشور بازگردند و این دانش و تجربه را در 
اختیار دیگر نیروهای کار قرار دهند.وی معتقد است: داشتن مهارت علاوه بر آنکه به 
بهره وری بنگاه کمک می کند موجب ایجاد تولید با کیفیت می شود، از این رو با توجه 
به تأثیر فناوری های جدید بر مسایل روز از جمله اشتغال لازم است آموزش های مهارتی 
در بخش های مختلف متناســب با نیاز بازار کار به کارجویان و فارغ التحصیلان ارائه 
شود و از طریق پیوند بنگاه اقتصادی و صنایع با سازمان فنی و حرفه ای و آموزش های 

مهارتی، زمینه اشتغال افراد فراهم شود.

قرارداد ایران و روسیه برای ساخت راه آهن رشت-آستارا سال جدید میلادی اجرا 
می شــود و برنامه ساخت این مســیر و تکمیل کریدور شمال- جنوب تا سال ۲۰۲۷ 
میلادی استتوسعه، تجهیز و تکمیل کریدور شمال-جنوب، بزرگ ترین پروژه ترانزیتی 
و حمل ونقل ایران و روسیه است. کریدور شمال - جنوب دارای سه بخش غربی، شرقی 
و خزری است که بخش های غربی و شرقی که از خاک کشورهای همسایه می گذرد، 

ریلی است و بخش دریایی نیز از سمت خزر می گذرد.
کریدور شمال - جنوب که در آغاز راه، بین سه کشور روسیه، ایران و هند در سال 
۲۰۰۰ میلادی برای ایجاد گذرگاه حمل و نقل بار مطرح بود، در طول سال های بعد، 

شاهد پیوستن شمار دیگری از کشورها به این مسیر ترانزیتی بود.
آنچه برای این کشورها در پیوستن به این مسیر ترانزیتی انگیزه بخش بود، این بود 
که مســیرهای متداول برای ارسال کالا از هند به سمت سن پترزبورگ روسیه که از 
کانال سوئز عبور می کند، حدود ۱۴ هزار و ۵۰۰ کیلومتر طول دارد اما کریدور ایران 
در این مسیر تنها هفت هزار و ۲۰۰ کیلومتر است که بهره گیری از این ظرفیت، ۴۰ 

درصد زمان ترانزیت و ۳۰ درصد هزینه های حمل و نقل را کاهش می دهد.
این کریدور سه مسیر شامل دو مسیر زمینی و ریلی شرق و غرب دریای خزر و نیز 

مسیر ترکیبی زمینی دریایی؛ روسیه - دریای خزر - ایران را شامل می شود.
با شــروع به کار دولت ســیزدهم، بــرای افزایش توانمندی این مســیر و ایجاد 
زیرســاخت های لجســتیکی برای تخلیه و بارگیری در بنادر و توانمندی تأسیسات و 
تجهیزات، اقدامات گســترده ای توسط دولت های ایران و روسیه در دست انجام است 

و هم اکنون مذاکرات درباره افزایش ظرفیت های لجســتیکی در شمال ایران در حال 
بررسی است. ساخت راه آهن رشت-آستارا، به عنوان بخش پایانی کریدور شمال-جنوب 
محور همکاری های حمل و نقلی ایران و روسیه است.اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ و پس از 
سخنرانی رؤسای جمهوری اسلامی ایران و فدراسیون روسیه، قرارداد ساخت راه آهن 
رشت - آستارا به طول ۱۶۲ کیلومتر به امضا رسید. این خط ریلی، تکمیل کننده خط 
ریلی مسیر غربی کریدور شمال - جنوب است. به گفته مقامات دو کشور، قرارداد این 
پروژه بعد از امضا در مرحله بررسی عملیات اجرایی قرار دارد و قرار است در نهایت تا 
ماه آینده ساخت راه آهن رشت- آستارا با مشارکت ایران و روسیه شروع شود.تلاش 
ایران استفاده از ظرفیت حمل و نقل در بخش های مختلف برای بهره گیری از موقعیت 

ژئوپلیتیکی خود و تبدیل شــدن به یکی از هاب های ترانزیتی منطقه است. بر اساس 
گزارش کشتیرانی، جمهوری اسلامی ایران بزرگترین قدرت تجارت دریایی خاورمیانه 
شناخته شد و ایران با دارا بودن ۹۴۲ فروند کشتی بزرگترین قدرت تجارت دریایی در 
منطقه خاورمیانه بوده و بیش از یک سوم کشتی های این منطقه را به خود اختصاص 
داده اســت. براســاس این گزارش ایران ۳۲ کشتی فله بر، ۳۱ کشتی کانتینری، ۸۳ 
نفتکش، ۳۹۳ کشتی باری عمومی و ۴۰۳ فروند کشتی از انواع دیگر در سال ۲۰۲۲ 
داشته است.بر این اساس، ایران در میان ۱۲ کشور خاورمیانه بیشترین تعداد کشتی 
تجاری را در سال ۲۰۲۲ داشته است. اختلاف قدرت ایران با کشور بعدی بیش از ۳۰۰ 
کشتی بوده است. امارات با دارا بودن ۶۳۶ فروند کشتی در رتبه دوم منطقه از این نظر 
قرار داشته اســت. تعداد کشتی های ایران به میزان ۳۰۶ فروند از امارات بیشتر بوده 
است. ناوگان کشتیرانی ایران همچنین بیش از دو برابر ناوگان کشتیرانی عربستان بوده 
است. سیا تعداد کشتی های عربستان در سال ۲۰۲۲ را ۴۱۳ فروند اعلام کرده و این 
کشور را سومین قدرت تجارت دریایی در منطقه خاورمیانه معرفی کرده است.بحرین 
با دارا بودن ۱۹۰ فروند کشــتی و کویت با ۱۶۶ کشتی به ترتیب در رتبه های چهارم 
و پنجــم از ایــن نظر قرار گرفته اند.قطر با ۱۲۳ فروند، عراق با ۷۵ فروند، عمان با ۵۷ 
فروند، لبنان با ۴۹ فروند، اردن با ۳۵ فروند، یمن با ۳۰ فروند و سوریه با ۲۲ کشتی به 
ترتیب رتبه های ششم تا دوازدهم را به خود اختصاص داده اند. کل کشتی های تجاری 
فعال در منطقه خاورمیانه در ســال میلادی گذشــته بالغ بر ۲۷۳۸ فروند بوده است 

که بیش از یک سوم این کشتی ها معادل ۳۴ درصد به ایران اختصاص داشته است.
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ساخت 25 هزار واحد مسکونی برای کارگران

ابوالفضلحمیدی|تاپایاندولتسیزدهم400هزارواحدمسکونیبرایکارگرانساختهمیشود.

W W W .  A V A Y E E G H T E S A D . I R

 رئیــس جمهــور اصاحیــه بنــد )۱( مــاده )۸۳( قانــون انتخابــات مجلس شــورای اســامی و قانون بانــک مرکزی جمهوری اســامی ایــران مصوب مجلــس را بــرای اجرا به
 دستگاه های ذی ربط اباغ کرد.

 سید ابراهیم رئیسی در اجرای اصل ۱۲۳ قانون اساسی جمهوری اسامی ایران، »قانون اصاح بند )۱( ماده )۸۳( قانون انتخابات مجلس شورای اسامی« را که در جلسه علنی روز یکشنبه 
۲۱ آبان ۱۴۰۲ مجلس شورای اسامی، تصویب و در تاریخ ۲ آذر به تایید شورای نگهبان رسید، برای اجرا به وزارت کشور و »قانون بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران« را که در جلسه علنی 
روز سه شنبه ۳۰ خرداد ۱۴۰۲ مجلس شورای اسامی تصویب و در تاریخ ۱۷ آبان ماه ۱۴۰۲ از سوی مجمع تشخیص مصلحت نظام با تایید تبصره )۲( ماده )۴( و اصاح بند »الف« ماده )۷( 
و مواد )۱۸(، )۲۲( و )۶۶( موافق با مصلحت نظام تشخیص داده شد، برای اجرا به بانک مرکزی جمهوری اسامی ایران، وزارت امور اقتصادی و دارایی، سازمان برنامه و بودجه و بودجه کشور، 

مجلس شورای اسامی، نهاد ریاست جمهوری، وزارت دادگستری، وزارت اطاعات، وزارت کشور و قوه قضائیه اباغ کرد.

رئیسی۲قانونمصوب
مجلسرابرایاجرا
ابلاغکرد

رویکردبرنامههفتم،مشــارکتبخش
خصوصیدراجرایپروژههاست

 معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت 
ارتباطات گفت: یکی از رویکردهای برنامه هفتم 
توســعه، مشــارکت بخش خصوصی در اجرای 
پروژه ها اســت و بر همین اســاس پیش بینی ما 
در وزارت ارتباطات این است که در بخش سخت 
افزاری و نرم افزاری، ۷۰ درصد اجرای احکام را از 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی و ۳۰ درصد آن 

را از منابع داخلی وزارت ارتباطات تامین کنیم.
»علی اصغــر انصاری« معــاون برنامه ریزی و 
نظــارت راهبردی وزیر ارتباطــات ظهر امروز در 
نشســت خبری »برنامه هفتم توسعه و تکالیف 
وزارت ارتباطات و فناوری اطاعات که در وزارت 
ارتباطات برگزار شد، گفت: طبق گزارش مجلس 
چیزی حدود ۳۳ درصد احکام برنامه ششم توسعه 
اجرایی شده و بالغ بر ۶۷ درصد احکام یا اجرا نشده 
یا به صورت کامل به مرحله اجرا در نیامده است.

وی افزود: زمانی که این مساله را آسیب شناسی 
می کنیم به این نتیجه می رسیم که در زمان نوشتن 
برنامه به بالاترین ایده آل فکر می کنیم اما در مرحله 
عمل نمی توانیم آن هــا را اجرایی کنیم. یکی از 
آسیب ها این است که پروژه ها مشکل تامین مالی 
دارند. یعنی دولت منابع لازم برای این کار را ندارد. 
البتــه بحث های تحریم نیز در این بین تاثیرگذار 

هستند اما بخش عمده آن تامین مالی است.
انصــاری تاکید کرد: بخشــی از احکام برنامه 
هفتم توسعه، اجرایی اســت. عموما دولت برای 
اجرای احکام هم به لحاظ اداری، بوروکرات است و 
گام های بزرگ را باید به بخش خصوصی واگذار کند 

و خودش رگولاتور )تنظیم گر( و تسهیلگر باشد.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت 
ارتباطات گفت: وزارت ارتباطات در حال تمرین این 
شــکل از فعالیت است و به دنبال این هستیم که 
عموم کارهای خود را با همکاری بخش خصوصی 

انجام دهیم.
انصاری افزود: این فرایند جدید را دستگاه های 
ملی دیگر مانند وزارت راه و شهرسازی در گذشته 
انجام داده اند و آن را آموخته اند اما وزارت ارتباطات 

در حال تمرین این شکل از فعالیت است.
وی گفت: یکــی از رویکردهای برنامه هفتم 
توســعه، مشــارکت در اجرای پروژه ها از طریق 
بخش خصوصی اســت. دولت الزام دارد که تمام 
دســتگاه های اجرایی برای اجرای احکام خود با 
بخش خصوصی مشارکت کند.انصاری تصریح کرد: 
در مبحث مربوط به اقتصاد دیجیتال سه لایه وجود 
دارد که لایه سخت افزار و نرم افزار برعهده وزارت 
ارتباطات است. ما پیش بینی کردیم که در اجرای 
احکام برنامه هفتم توســعه ۷۰ درصد از سرمایه 
گذاری توسط بخش خصوصی و ۳۰ درصد آن از 

منابع داخلی وزارت ارتباطات تامین شود.

رشد۲۷4۳۲واحدیشاخصکلبورس
شاخص کل بورس در پایان معامات امروز با 
رشــد بیش از ۲۷ هزار واحدی مواجه شده و به 

جایگاه ۲ میلیون و ۸۷ هزار واحد رسید.
 شاخص کل بورس در پایان معامات امروز با 

رشد بیش از ۲۷ هزار واحدی را ثبت کرد
ارزش معامات خرد عدد ۶,۶۲۱ میلیارد تومان 
را به ثبت رســانده اســت که نسبت به میانگین 
هفتگی، ۱۸درصد و نســبت به میانگین ماهانه 

۴۲درصد افزایش داشته است.
در یک هفته گذشته برآیند معامات در بازار 
ســهام، خروج نقدینگی حقیقی )فروش حقیقی 
به حقوقی( به ارزش ۲۲ میلیارد تومان را نشــان 
می دهد. اما امروز ۱۷۷ میلیارد تومان ورود نقدینگی 
انجام شده است. این دومین روز متوالی است که 

نقدینگی حقیقی وارد سهام می گردد.
برآیند معامات صندوق های درآمد ثابت نیز 
در یک هفته گذشته حاکی از ۲۰۴ میلیارد تومان 
خروج نقدینگی حقیقی از این صندوق ها اســت. 
خروج نقدینگی از این صندوق می تواند نکته مثبتی 
برای بازار سهام باشد. امروز نیز روند خروج نقدینگی 
حقیقی از صندوق های درآمد ثابت برای سومین 
روز متوالی با ثبت رقم ۷۸۳ میلیارد تومان همچنان 
ادامه دارد. در یک هفته گذشته شیب خروج از این 
صندوق ها هم نسبت به میانگین ماهانه در حال 
افزایش است.ارزش صف های خرید ۲۶۲ میلیارد 
تومان است که کاهش ۲ میلیارد تومانی نسبت به 

میانگین هفتگی را نشان می دهد.

دولتسیزدهمنیزبر
رعایتاصلسهجانبهگری

درنشستهایشورای
عالیکارتأکیددارد.

برایناساسطبقجلسات
برگزارشدهاینشورا،
باتصمیماتیکهاعضای

شورایعالیکاردر
نشستگرفتند،مقرر

شدهاستتاکارگروههای
ویژهایدرحوزهمسکن
کارگرانایجادشودتا

موضوعمسکنکارگرانبا
جدیتبیشتری
پیگیریشود.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

مســکن یکی از دغدغه های اصلی کارگران در سال های گذشته تاکنون بوده است، بطوری که  تنها ۳۰ درصد سبد معیشت 
آنها صرف دیگر کالاها می شــود و ۷۰ درصد دیگر به هزینه مســکن اختصاص می باید. از این رو دولت سیزدهم در قالب اجرای 
طرح نهضت ملی مسکن، برای رفع دغده مسکن کارگران ساخت ۴۰۰ هزار واحد مسکونی ارزان قیمت را در دستور کار خود 
قرار داده است. در حال حاضر ساخت بیش از ۲۵ هزار واحد مسکونی در کل کشور برای کارگران آغاز شده که این طرح ها با 
پیشرفت فیزیکی بالای ۴۰ درصد روبه رو هستند. دولت سیزدهم برخاف دولت گذشته که دغدغه ای برای تأمین مسکن کارگران 
نداشت، با تأکید بر حمایت از معیشت و اقتصاد اقشار مختلف به ویژه جامعه کارگران، به دنبال ساخت مسکن هایی است که قیمت 
تمام شده کمتری برای کارگران داشته باشد. بر همین اساس زمین های رایگان در اختیار پیمانکاران و سازندگان قرار می گیرد تا 
اقدام به ساخت مسکن کنند. ضمن اینکه نظارت هایی انجام می شود تا خانه هایی باکیفیت در اختیار این قشر قرار گیرد. دولت 
بحث اجرا و نظارت بر نهضت ملی مسکن را برعهده وزارت راه و شهرسازی و شهرداری ها قرار داده است؛ ضمن اینکه بانک ها 
نیز با اعطای تسهیات بانکی در حال تخصیص اعتبارات در راستای سرعت بخشی به طرح نهضت ملی مسکن هستند تا اقشار 
مختلف جامعه به ویژه کارگرانی که فاقد خانه ملکی هستند، به زودی صاحبخانه شوند. براساس قانون ملی مسکن و تفاهم نامه 
مشترک وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه اجتماعی و  راه و شهرسازی، سهم کارگران، بازنشستگان و مستمری بگیران ۴۰۰ هزار 
واحد مســکن اســت که در چهار سال به بهره برداری می رسد، قرار است که ۲۰۰ هزار آن از سوی معاونت تعاون وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی و ۲۰۰ هزار واحد آن مسکن دیگر نیز از سوی اتاق تعاون ایران ساخته شود.
در این زمینه ۲۹۳ تعاونی مسکن جهش کارگری در ۲۵ استان کشور با ظرفیت احداث بیش از ۷۵ هزار واحد مسکونی تشکیل 
شده است؛ همچنین قرارگاه ویژه مسکن کارگران با هدف تأمین زمین و کاهش هزینه های تمام شده ذیل شورای سیاست گذاری 

مسکن وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی راه اندازی و تشکیل شده است.

مشارکتشرکایسهجانبهدرساختمسکنبرایکارگران
همچنیــن شــورای عالی کار، محلی برای رســیدگی به مســائل کارگران در حوزه معیشــت و 
مســکن اســت. اعضای این شــورا طبق قانــون کار، وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، ســه نفر از 
نمایندگان کارفرمایان و ســه نفر از نمایندگان کارگران هســتند که وظیفه این شورا، تصمیم گیری 
و اتخاذ تدابیر و تدوین دســتورالعمل های مربوط به سیاســت های کار و اشــتغال، براســاس قانون 
کار و دیگــر موازیــن حقوقی اســت که قابلیت پیگیری دارد. دولت ســیزدهم نیز بــر رعایت اصل 
ســه جانبه گری در نشســت های شــورای عالی کار تأکید دارد. براین اســاس طبق جلسات برگزار 
شــده این شــورا، با تصمیماتی که اعضای شورای عالی کار در نشســت گرفتند، مقرر شده است تا 
 کارگروه هــای ویژه ای در حوزه مســکن کارگران ایجاد شــود تا موضوع مســکن کارگران با جدیت 

بیشتری پیگیری شود.

نقشوزارتتعاون،کارورفاهاجتماعیدرمسکنکارگران
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی متولی نظارت بر ساخت مسکن کارگران است؛ در همین راستا 
۲۰۰ هزار واحد مســکونی باید از ســوی معاونت تعاون این وزارتخانه پیگیری شود که اکنون ساخت 
مسکن از سوی اتحادیه ها و پیمانکاران در حال انجام است. در این باره نیز بارها سیدصولت مرتضوی 
وزیــر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی اعام کرده که »به دنبــال کمک ویژه به جامعه کارگری در حوزه 
مسکن هستیم و در جلسه شورای  عالی کار با حضور نمایندگان رسمی کارگران و کارفرمایان به دنبال 
این هستیم که مسئولان وزارت راه و شهرسازی و بانک ها در حوزه مسکن کارگری بحث و گفت وگو 
کنند تا در بحث یک میلیون واحد مسکونی بتوانیم کمک ویژه ای به جامعه کارگری کنیم تا مسکن دار 
شوند که کار بزرگی است.« طبق گفته مرتضوی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به دنبال این است 

تا در حوزه مسکن کارگری گام های مؤثری برداشته شود.

ساختسالانه150هزارواحدمسکونیبرایکارگران
مقرر شــده اســت که ساخت ۱۵۰ هزار واحد مسکونی ســالانه مورد توجه قرار گیرد. طبق اعام 
مسئولان وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، تاکنون بیش از یک  هزار و ۳۰۰ واحد از این مسکن ها 

بهره برداری شده اند.

پیشرفتفیزیکی45تا۶0درصدیساختمسکنکارگران
طبق اعام رئیس اتاق تعاون ایران، ســال گذشــته در قالب تفاهمنامه با وزارت راه و شهرسازی، 
مقرر شده که ساخت ۲۰۰هزار واحد در قالب نهضت ملی مسکن توسط این اتاق انجام شود. به گفته 
»بهمن عبداللهی«، عملیات اجرایی ســاخت هفت هزار و ۶۷۰ واحد نهضت ملی مســکن کارگری در 
پنج اســتان ســمنان، یزد، البرز، سیستان و بلوچستان و خراســان جنوبی آغاز شده است که شاهد 
پیشرفت فیزیکی ۴۵ تا ۶۰ درصدی آن هستیم. کارگران برای بهره مندی از مسکن کارگری باید ابتدا 
ثبت نام اولیه را در سامانه نهضت ملی مسکن به اتمام برسانند. بعد از آن اطاعات مربوط به متقاضیان 
 در اختیــار معاونــت رفاه این  وزارتخانه قرار می گیرد و پــس از آن، دهک بندی در قالب تعاونی های

 مسکن صورت می گیرد.

ساختخانههاوشهرکهایمسکونیکارگراندرکناربنگاههایاقتصادی
ساخت مسکن برای کارگران در اسناد بالادستی مورد تأکید قرار گرفته است. بر اساس اصل )۳۱( 
قانون اساســی جمهوری اسامی ایران »داشتن مسکن متناسب با نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی 
است. دولت موظف است با رعایت اولویت برای آنها که نیازمندترند بخصوص روستانشینان و کارگران 
زمینــه اجرای این اصل را فراهم کنــد.« همچنین طبق ماده )۴۹( قانون کار »کارفرمایان مکلفند با 
تعاونی های مسکن و در صورت  عدم وجود این تعاونی ها مستقیماً با کارگران فاقد مسکن جهت تأمین 
خانه های شخصی مناسب همکاری لازم را انجام دهند و همچنین کارفرمایان کارگاه های بزرگ مکلف به 
احداث خانه های سازمانی در جوار کارگاه و یا محل مناسب دیگر هستند.«ساخت خانه ها و شهرک های 
مسکونی کنار بنگاه های اقتصادی و کارخانه ها به نفع کارگران است چرا که باعث کاهش هزینه های 
اضافی و بعد مسافتی از منزل تا محل کار می شود. بر این اساس سهم کارگران از طرح های دولت در 
مسکن ملی مشهود است و بایستی از سوی دولت و کارفرمایان به آن توجه شود تا کارگران، صاحب 

خانه های ارزان قیمت و حمایتی از سوی دولت شوند.

افزایشدرآمدهایمالیاتیباشناساییفراریانمالیاتی
 دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ مجموع درآمد مالیاتی را با رشد ۴۹.۸ درصدی ۱۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان پیش بینی کرد که این امر قرار اســت با فشار بر فراریان مالیاتی، 
شناسایی مودیان جدید و در مقابل با مشوق های مالیاتی برای فعالان اقتصادی محقق 

شود و هیچ سختگیری مالیاتی به مردم وارد نخواهد شد.
 دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ با اتکا بر درآمدهای مالیاتی و کاهش وابســتگی به 
درآمدهای نفتی درصدد است تا عرصه را برای فراریان مالیاتی تنگ کند؛ دوات در دو 
ســال گذشته نه تنها توانست بدون فشار مالیاتی به مردم با شناسایی فراریان مالیاتی 
درآمدهــای دولت از این بخش را افزایش دهد، بلکــه نرخ مالیاتی تولیدکنندگان را 

هفت درصد کاهش داد.
طبــق لایحه بودجه ۱۴۰۳، مجموع درآمــد مالیاتی را ۱۱۰۰ هزار میلیارد تومان 
پیش بینی شــده است، درحالی که درآمد نفت حدود ۶۱۴ هزار میلیارد تومان برآورد 
شــده و ســهم نفت از درآمدهای دولت کاهش یافته است. بیش از ۲ سال از فعالیت 
دولت ســیزدهم می گذرد و این دولت با هوشمندسازی نظام مالیاتی به دنبال تحقق 
درآمدهای مالیاتی و بستن گلوگاه های فرار مالیاتی است تا بودجه جاری دولت متکی 

به درآمدهای پایدار باشد.
در همین راستا طبق اعام »علی بهادری جهرمی« سخنگوی دولت ۵۲ درصد منابع 
بودجه مالی دولت در هفت ماه امسال از محل اخذ مالیات تأمین و درآمد مالیاتی در 

دولت سیزدهم نیز تا ۶۰ درصد افزایش یافته است.

۹میلیونمودیمالیاتپرداختمیکنند
به گفته وی، این امر نتیجه شفاف سازی مالی در عرصه کسب و کارهاست به طوری 
که تا قبل از این دولت، ۵.۲ میلیون مؤدی مالیاتی داشــتیم که امروز این عدد به ۹ 

میلیون مؤدی رسیده و درآمد مالیاتی دولت تا ۶۰ درصد افزایش یافته که نتیجه این 
امر را می توان در وابستگی کمتر دولت به درآمد نفتی مشاهده کرد.

دولت سیزدهم هر چند شناسایی فراریان مالیاتی را به عنوان یکی از اولویت های 
کاری دنبال می کند، اما در مقابل کاهش هفت درصدی نرخ مالیاتی از تولیدکنندگان 
را در راستای حمایت از فعالان اقتصادی در ۲ سال پیاپی اجرایی کرده است. همچنین 
حمایت از شرکت های دانش بنیان و سکوها یکی دیگر از سیاست های حمایتی نظام 

مالیاتی است که دنبال می شود.

وصولعادلانهمالیاتدردولتسیزدهم
۳۵ هزار میلیارد تومان وصول مالیات از فراریان مالیاتی در دولت سیزدهم

وصول عادلانه مالیات یکی از مهمترین دغدغه های دولت سیزدهم است، در همین 
راستا ســازمان امور مالیاتی برای رســیدگی به وضعیت شناسایی فرارهای مالیاتی، 

واحدهای اجرایی بازرسی و مبارزه با فرار مالیاتی و پول شویی در کلیه ادارات مالیاتی 
را فعال کرده است.

این واحدها عاوه بر انجام وظایف در حوزه های عمومی مقابله با فرار مالیاتی مانند 
انجام بازرسی، بررسی تراکنش های بانکی، رسیدگی به گزارش های مردمی فرار مالیاتی 
و نظارت در امر مبارزه با پول شویی در سازمان فعالیت دارند. همچنین شیوه نامه مقابله 
تخصصی با روش های فرار در صنوف مختلف برای کل کشور نیز در حال تدوین است.

طبق اعام ســازمان امور مالیاتی کشــور، از محل مبارزه با فرار مالیاتی و معوقات 
در سال جاری بالغ بر ۲۵ هزار میلیارد تومان وصول شده است به طوری که در سال 
گذشته نیز، ۱۰ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی شناسایی شد و برخوردهای قاطع با 

فراریان مالیاتی دانه درشت برای استیفای حقوق مردم همچنان ادامه دارد.

وصول۸0هزارمیلیاردتومانازمالیاتهایمعوقه
در همین باره چندی پیش ، شــاهین مستوفی مدیرکل دفتر حسابرسی مالیاتی 
سازمان امور مالیاتی کشور از وصول ۸۰ هزار میلیارد تومان از مالیات های معوقه خبر 
داده و در این باره گفته اســت که به وصول این رقم، مالیات ســال گذشته نسبت به 
سال ۱۴۰۰ رشد سه برابری پیدا کرد و همچنین ۸۰ هزار میلیارد تومان از مالیات های 

معوقه وصول شد.
مستوفی با اشــاره به اقدامات گسترده در زمینه مبارزه با فرار مالیاتی گفته است 
که یکی از آن ها دریافت تراکنش های بانکی صاحبان مشاغل از بانک مرکزی است که 
منجر به جلوگیری ســه برابری از فرار مالیاتی با شفافیت حساب های بانکی مشکوک 
شــد و در این راســتا، احراز چهار هزار میلیارد تومانی مالیات از سال ۹۹ به ۳۱ هزار 

میلیارد تومان در سال ۱۴۰۱ رسید.

جزئیاتدستورالعملجدیدصرافیها/افزایشباجههادرنقاطمرزیوزیارتی
مدیر اداره نظارت بر موسسات پولی غیربانکی با اشاره به جزئیات دستورالعمل جدید صرافی ها بیان کرد: در مدل کسب وکاری که برای صرافی ها پیش بینی شده، تاش می کنیم صرافی ها بتوانند باجه های مختلفی در نقاط مرزی و نقاط زیارتی داشته باشند تا کسب وکار 

آنها توسعه پیدا کند. نعمت الله کریمی درباره جزئیات دستورالعمل جدید صرافی ها مصوب شورای پول و اعتبار بیان کرد: نقاط قوتی در دستورالعمل جدید مصوبه شورای پول و اعتبار دیده شده که دست صرافی ها را برای ارائه خدمات بازتر می کند.
وی ادامه داد: در دستورالعمل جدید پیش بینی باجه و شعبه را برای صرافی ها دیده ایم که در گذشته اینطور نبود. در مدل کسب وکاری که برای صرافی ها پیش بینی شده، تاش می کنیم صرافی ها با همکاری بانک مرکزی بتوانند باجه های مختلفی در نقاط مرزی و 

نقاط زیارتی داشته باشند تا کسب وکار آنها توسعه پیدا کند.

 برترین اخبار ایران و جهان

www.ofoghemroz.ir
٤٩١٠٥٠١٠    -    ٠٢١
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کشاورزی 

پایداری كامل شبكه برق 
در گلستان

كریم حسن پور    |      اكثر نانوایان كم فروشی دارند یا به بهانه كنجد، سبوس، سبزیجات و... نان خارج از نوبت می فروشند. هیچ نانوایی نان ساده ندارد. به تازگی 
هم اكثریت نانواها با اسنپ همكاری می كنند.

فروش نان آزاد با آرد یارانه ای!

  برگزاری گردهمایی كشــت قراردادی و 
كشاورزی حفاظتی با حضور كارشناسان و 

كشاورزان پیشرو استان كرمانشاه

 گردهمایی الگوی کشــت، کشت قراردادی، 
کشاورزی حفاظتی و بیمه محصولات کشاورزی 
با حضور رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
کرمانشــاه، مدیر جهاد کشــاورزی شهرستان 
کرمانشاه، کشاورزان پیشرو و کارشناسان مراکز 
جهاد کشــاورزی، دهیاران، شــوراهای اسلامی 
روستاها، کارشناسان بیمه و ... در سالن شهیدان 

باقری سازمان برگزار شد.
بــه گزارش روابــط عمومی ســازمان جهاد 
کشاورزی استان کرمانشاه، در ابتدای این مراسم 
مهندس کریمی مدیر جهاد کشاورزی شهرستان 
کرمانشــاه به ارائه گزارشــی از وضعیت کشت 
قراردادی و کشاورزی حفاظتی و اقدامات انجام 
شده در شهرستان کرمانشاه پرداختند. در ادامه 
مدیر صندوق بیمه محصولات کشاورزی استان 
کرمانشاه گزارشــی از وضعیت بیمه محصولات 
کشاورزی و میزان پرداخت خسارت به کشاورزان 
را ارائه داد. در ادامه این گردهمایی مهندس چاله 
چاله با اشــاره به اهمیت برنامه های کشاورزی 
گفت: مباحث مربوط به الگوی کشــت، کشت 
قراردادی، کشاورزی حفاظتی و بیمه محصولات 
کشــاورزی از اهمیت ویژه ای در امنیت غذایی 
 برخوردار اســت و در این راستا ارتباط با جامعه 
کشاورزی جهت اجرای صحیح این برنامه ها قطعا 

مورد تاکید است.
مهنــدس چالــه چاله ســپس افــزود: بی 
گمــان مزایای اجرای این طرح ها شــامل حال 
کشــاورزان خواهد شــد و با کشــت هدفمند 
 محصــولات، بــی گمــان دیگر شــاهد کثرت 
یک کشــت در یک سال زراعی و کاهش کشت 
دیگر و تاثیر در قیمت عرضه محصولات نخواهیم 

بود.
وی سپس به ضرورت هماهنگی دستگاه های 
اجرایی مرتبط جهــت اجرای طرح های الگوی 
کشــت، کشت قراردادی اشــاره کرد و گفت: با 
توجه به هماهنگی صورت گرفته با بخشــداران، 
دهیاران ،شوراها و با حضور مروجین و همراهی 
کشاورزان امیدواریم این طرح ها به نحو مطلوبی 
در کرمانشاه اجرایی شــود. وی افزود: با اجرای 
طرح های الگوی کشــت ،کشــت قــراردادی، 
 جهش تولید در دیمزارها و ...در پی آن هســتیم

 آسیب پذیری کشاورزان از کشت محصولات را 
کاهش دهیم.

چاله چاله در ادامه بر ضرورت بیمه محصولات 
کشــاورزی تاکیــد کرد و افزود: ضــرورت دارد 
کشــاورزان با توجه به حمایت دولت از صندوق 
های بیمه محصولات کشاورزی، محصولات خود 
را جهت کاهش مخاطرات قهری بیمه نمایند و 

از مزایای صندوق ها برخوردار شوند.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان کرمانشاه 
در پایان با تاکید بر ضرورت حفظ کاربری اراضی 
زراعی گفت: از کشاورزان سختکوش استان توقع 
داریم برای حفظ منابع ملی و اراضی زراعی مانع 
از فرصت طلبی سودجویان جهت تغییر کاربری 

اراضی شوند.

  كسب رتبه دوم شركت برق منطقه ای 
خوزستان در حوزه آموزش نیروی انسانی 

شرکت برق منطقه ای خوزســتان در حوزه 
آموزش نیروی انسانی دستگاه های اجرایی در بین 
۶۰ دستگاه اجرایی استان، رتبه دوم را کسب کرد.

بر اســاس اعلام مهرداد نیکو رئیس سازمان 
مدیریت و برنامه ریزی استان خوزستان، با بررسی 
کلیه فرآیندها در امر آموزش که به منظور ارتقاء 
سطح آموزش دستگاه های اجرایی در سال ۱۴۰۱ 
برگزار شده بود، شرکت برق منطقه ای خوزستان 
با کسب ۹۴ امتیاز از مجموع ۱۰۰ امتیاز، در بیان 
۶۰ دســتگاه اجرایی خوزستان موفق به کسب 

رتبه دوم شد. 
ایــن آموزش ها با هــدف توانمنــد نمودن 
نیروی انسانی که موثر ترین و مهم ترین سرمایه 
ســازمانی بوده صورت پذیرفته و توســط مرکز 
پژوهش های توسعه و آینده نگری سازمان مدیریت 
و برنامه ریزی خوزستان، مورد بررسی و ارزیابی 

قرار گرفته است.
بر اســاس این گــزارش، دفتــر برنامه ریزی 
منابع انســانی و آموزش معاونت منابع انسانی، 
شــرکت برق منطقه ای خوزســتان در ســال 
۱۴۰۱ برای توانمند سازی کارکنان این شرکت 
۱۴۸ دوره آموزشــی بــا ماهیت تخصصی فنی 
 بــرق، اداری و مالی، بهبــود مدیریت، فناوری

 اطلاعات و عمومی با مجموع ۱۴۹ هزار و ۹۸۷ 
نفر ســاعت آموزش، به ۲ صــورت حضوری و 

الکترونیکی برگزار کرده است.
شــرکت برق منطقه ای خوزستان مسئولیت 
انتقال برق در ۲ استان خوزستان و کهگیلویه و 

بویراحمد را بر عهده دارد.

 بیش از یک میلیارد تومان خسارت به شبکه برق وارد شد
مدیرعامل  شرکت توزیع نیروی برق گلستان گفت : در پی وزش باد شدید و رعد و برق در عصر روزدوشنبه ۲۹ آبان ماه که از منطقه شرق استان شروع واکثر نقاط استان را درنوردید و تا چندین ساعت با شدت 
زیاد ادامه داشت که در بعضی ساعت ها و مناطق با سرعت حدود ۹۵ کیلومتر بر ساعت اتفاق افتاده بود، ۱۰۹ فیدر ۲۰ کیلوولت دچار خسارت های بالا شده که این خطوط تامین کننده برق ۵۲۰ هزار مشترک بودند.

گلستان : مومن-  به گزارش روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق گلستان؛ سید احمد موسوی گفت : با توجه به هشدارهای اداره کل هواشناسی مبنی بر نامساعد بودن شرایط جوی، اکیپ های عملیاتی در 
سراسر استان در آمادگی کامل قرارگرفته و در قالب ۵۷ اکیپ و ۱۹۸۷ نفر ساعت ، برق کلیه فیدرهای ۲۰ کیلوولت وصل و در حال حاضر با تلاش پرسنل شرکت توزیع برق استان گلستان و اکیپ های اتفاقات و 
عملیات،کلیه مشترکان برق دار و شاهد پایداری شبکه هستیم.موسوی اضافه کرد : کلیه عوامل اجرایی این شرکت به صورت شبانه روزی شبکه برق را رصد و پایش می نمایند تا در صورت بروز خسارت و آسیب 

احتمالی به خطوط توزیع برق، تاسیسات و تجهیزات برق ، درکوتاه ترین زمان ممکن با اصلاح شبکه یا مانورخطوط توزیع آسیب دیده با خطوط دیگر، شبکه برق احیا و مشترکان برق دار شده و شبکه پایدار بماند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

بهترین كار برای دولت 
این است كه یارانه نان 
را به حساب سرپرست 

خانوار واریز كند یا كارت 
خرید نان به مردم بدهد 

و در ادامه قیمت نان مثل 
سایر محصولات آزاد 

باشد.

 ابتدای هفته گزارشی با تیتر »دوئل نانواها و دولت« از سوی مهر منتشر شد که مخاطبان در ادامه آن به نکاتی در حوزه توزیع نان یارانه دار با قیمت 
بالاتر اشاره کردند که در ادامه می آید.در گزارش تخلفات در حال انجام برخی نانوایی ها آمد که چگونه بخشی از نان های سنتی سر از سوپرمارکت ها 
در می آورند و یک دانه نان لواش ۵۰۰ تومانی به ۱,۷۰۰ تومان می رسد. در این خصوص یکی از شهروندان پیشنهاد داده یارانه تخصیص داده شده 

به آرد و نان به خود مردم داده شود. او نوشته »باید یارانه نان برداشته به مردم داده شود تا قاچاق و دزدی ها تمام شود…«.
دیگری هم در حمایت از نانواها عنوان کرده قیمت نان ۳ سال است تغییری نداشته و نانواها نمی توانند حقوق و دستمزد کارگران شأن را به نرخ 
۳ سال قبل بپردازند؛ »۳ ساله نان قیمت جدید ندارد آیا انتظار دارند که نانوا با این همه هزینه حقوق کارگرها را به نرخ ۳ سال پیش بدهند. کدام 
حرفه ای در ایران به نرخ ۳ ســال قبل کالا به فروش می رســاند؟«.دیگری هم به تخلفات نانواها در اســتفاده از انواع کارت بانکی اشاره کرده و نوشته 
»کارت خوان ها سرقت را بیشتر کرده زیرا هر نانوا ۴۰ کارت تهیه کرده و روزانه می کشد در حالی که به مردم می گویند نان تمام شده و سهمیه کم 

است. یارانه نان را به حساب مردم واریز کنید تا به مقدار نیاز خرید کنند و سالانه میلیاردها تومان دولت ضرر نکند«.
شهروند دیگر هم همین پیشنهاد را به دولت داشته و نوشته »بهترین کار برای دولت این است که یارانه نان را به حساب سرپرست خانوار واریز 
کند یا کارت خرید نان به مردم بدهد و در ادامه قیمت نان مثل سایر محصولات آزاد باشد. نانوا هم در همین مملکت زندگی می کند؛ مرغ، گوشت، 
برنج و روغن را از همین بازار خریداری می کند. تمام محصولات در چند سال اخیر گران شده از امور رفاهی گرفته تا خوراکی، کرایه مغازه ها که چند 

برابر شده است«.مخاطب دیگر هم نوشته »این طرح نانوایان را نابود کرد، مردم را فلج. آرد آزاد، نان آزاد و پرداخت یارانه به مردم«.
یکی هم به جمعیت مهاجر در ایران اشاره کرده و نوشته »… نخست باید فکری به حال مهاجران غیرقانونی کرد. دوم، چرا قیمت نان در تابلویی 
نوشته نمی شود به اضافه شماره تلفن تا در صورت تخلف اعلام شود. همچنین بازرسان می توانند در کسوت مشتری روزانه از نانوایی ها سرکشی کنند 
تا تخلفی انجام نشود…«.شهروندی هم به قیمت آزاد آرد اشاره کرده و نوشته »هر کیسه آرد آزاد ۷۰۰ هزار تومان و نرخ یارانه ای آن مشخص است 

تصویب ۸ مصوبه مهم در حوزه راه و شهرسازی استان كرمانشاه 

صنایع به مسئولیت اجتماعی خود پایبند باشند

هشــت مصوبه مهم در حوزه مسکن، جاده، حمل و نقل ریلی، بهسازی سه محور 
پرتردد با حضور وزیر راه و شهرسازی و مسئولان استان به تصویب و برای اجرا ابلاغ شد.

در نشست مسئولان استان کرمانشاه با وزیر راه و شهرسازی، هشت مطالبه مهم و 
راهگشای مردم استان کرمانشاه برای رفع مشکلات حوزه حمل و نقل و مسکن استان 
از جمله تأمین اعتبار تقاطع قزانچی و کنارگذر شــرقی کرمانشاه، بهسازی سه محور 
پرتردد، رفع نواقص خط ریلی کرمانشاه، زمین پروژه پنج هزار و ۴۰۰ واحدی مسکن 
ملی و تخصیص ۶۰ میلیارد تومان اعتبار به تصویب رسید.در این نشست که در دفتر 
عبدالرضا مصری نایب رئیس اول مجلس شورای اسلامی و با حضور محمدطیب صحرایی 
اســتاندار کرمانشاه و مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی و معاونان وی برگزار شد، 
مصوبات زیر به امضا رســید و برای اجرا ابلاغ شد، اعتبار تکمیل تقاطع غیر همسطح 
توسط استان انجام شود.اعتبار لازم برای عملیات اجرایی محور فرعی شرقی استان حد سه راه قزانچی و پل نوروزآباد توسط وزارت راه و شهرسازی تخصیص و عملیات اجرای 

فاصل شهرک کهریز تا کنار گذر شرقی تخصیص و عملیات اجرایی آن به سرعت انجام 
شود.تخصیص زمین جایگزین توسط وزارت راه و شهرسازی به بنیاد مستضعفان برای 
اتمام پروژه ۵۴۰۰ واحدی، در ارتباط با بهسازی محورهای کرمانشاه - هلشی - هلیلان، 
کرمانشاه - کوزران، میان راهان - قلعه شاخانی، مقرر شد که اقدام لازم برای تصویب 
در کمیســیون ماده ۲۳ انجام سپس این طرح ها تأمین اعتبار شوند.کمبودهای خط 
آهن کرمانشاه برای افزایش سرعت به سرعت توسط پیمانکار پیگیری و مطالعات لازم 
برای خط آهن همدان به کنگاور و کرمانشــاه انجام شود.تخصیص ۴۰۰ میلیارد ریال 
برای دیوار حائل مســکن مهر تلاش، تخصیص ۲۰۰ میلیارد ریال به صورت تنخواه 
از محل صندوق ملی مســکن برای پروژه ۷۱۲ واحدی نهضت ملی مسکن دولت آباد 
مصوب شد.لازم به ذکر است که اعتبارات فوق از محل اعتبارات متمرکز کشوری تأمین 

و علاوه بر سهمیه های جاری استان است.

معاون وزیر جهادکشاورزی گفت:صنایع برای مشارکت در طرح کاشت یک میلیارد 
درخت قرارنیســت ریالی به ســازمان منابع طبیعی بپردازند اما براســاس مسئولیت 
اجتماعی بایدبه طورمستقیم به این طرح مردمی ورود کنند.طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت امروز ۱۱ آذر ۱۴۰۲ به طور رســمی آغاز شد. به گفته رئیس سازمان 
منابــع طبیعی و آبخیزداری کشــور متولی اجرای این طرح تــا کنون ۲۴۸ میلیون 
و ۶۰۰ هزار اصله نهال آماده کاشــت اســت.بنا بر تکلیفی که شــهریور سال گذشته 
رئیس جمهوری بر عهده وزارت جهاد کشاورزی گذاشته است باید یک میلیارد اصله 
نهال در مدت ۴ ســال در کشور کاشته شــود؛ از این رو سالانه کاشت ۲۵۰ میلیون 
نهال در دســتورکار قرار دارد. مشارکت هر ایرانی در کاشت ۳ اصله نهال و نگهداری 
از آن، منجــر به موفقیت این طرح بزرگ مردمی می شود.عباســعلی نوبخت، رئیس 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور پیشــنهاد کرد، از این پس نباید بگوییم 
»درخت کاری« بلکه باید از واژه »درخت داری« اســتفاده کرد زیرا نگهداری از نهال ها 
و درختان پس از کاشــت از اهمیت زیادی برخوردار اســت درواقع بیش از ۷۰ درصد 
این طرح به موضوع نگهداری و حفظ این درختان برمی گردد. بنابراین مراقبت و رصد 
مســتمر پس از گذشت دو ســال از کاشت درختان، مشخص می کند چه تعداد نهال 

از بین رفته که با نهال های جدید جایگزین شوند.رئیس سازمان منابع طبیعی تاکید 
دارد پروژه کاشت یک میلیارد درخت طرحی نمایشی نیست؛ از این رو سازمان منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشور وظیفه دارد با مردم صادق باشد. پس از کاشت هر رسانه 

و تشــکل مردمی درخواست بازدید از مناطق مورد نظر را داشته باشد سازمان منابع 
طبیعی امکانات سفر را در اختیار او قرار می دهد تا حتی اگر به ضرر سازمان باشد هم 
اطلاع رســانی کنند.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، نوبخت درباره سهم صنایع در 
این طرح عنوان کرد: جلساتی با صاحبان صنایع مختلف تاکنون برگزار شده و روش 
کار این گونه نیســت که صنایع برای مشــارکت در طرح کاشت یک میلیارد درخت 
 بخواهند ریالی به این سازمان بپردازند بلکه بر اساس مسئولیت اجتماعی باید به طور

 مســتقیم به طرح ورود کنند. برای مثال یکی از صنایع در اســتان آذربایجان شرقی 
۴ تراکتور و شرکتی دیگر دستگاه تولید کیسه گلدانی را به طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت اهدا کرده است. همچنین یکی از صنایع هزینه های تولید ۱۰۰ میلیون 
نهال را در مرحله تولید، کاشت و نگهداری پذیرفته است.معاون وزیر جهاد کشاورزی 
همچنین از برنامه کاشــت گونه های مناســب در حریم ۶۰ متری جنوب دریای خزر 
توســط یکی از صنایع خبر داد و تصریح کرد: یکــی از صنایع نیز قبول کرده که در 
حریــم ۶۰ متری جنوب دریای خزر کــه قابلیت واگذاری به هیچ پروژه ای را ندارد با 
انتخاب و کاشت گونه ای درست و سازگار، شرایطی را ایجاد کند که مردم از ظرفیت 

تفرجگاهی آن بهره مند شوند.

و در ادامه گفته می شود قاچاق آرد زیاد است«، دیگری ادامه داده »با این قیمت 
نمی صرفد آرد تبدیل به نان شود«.

شهروندی نوشته »… چرا از دوربین هوشمند در نانوایی ها استفاده نمی شود 
یا نان را فقط با کارت ملی تحویل دهند«.

مخاطب دیگر هم پیشنهاد واریز هزینه نان به حساب سرپرست خانوار داده 
که به اندازه مصرف هر نفر، نان سهمیه ای در نظر گرفته و پول آن واریز شود«.

مخاطبی به گرانی کالاهای اساسی مانند گوشت قرمز، گوشت مرغ و لبنیات 
اشاره کرده و هزینه های خانوار برای کرایه خانه و تأمین مایحتاج فرزندان.

شهروندی هم با نگاه خوش بینانه به طرح هوشمندسازی کارت خوان ها عنوان 
کرده »دســتگاه هوشمند شاید ۱۰۰ درصد عدالت را برقرار نکند ولی نسبت به 
قبل خیلی به عدالت نزدیک است اگر نانوایی خارج از دستگاه بخواهد نان بفروشد 
مردم نباید قبول کنند.«یکی هم نوشــته »نان باید به قیمت واقعی باشد؛ برای 
همه خوب است«.یکی از خوانندگان گزارش »دوئل نانواها و دولت« تاکید دارد 
»یارانه اگر برای مردم است مستقیماً به خود مردم که بالغ و عاقل هستند، داده 
شــود و آنها را در خرید کالاهای اساسی که نان هم یکی از این اقلام است آزاد 
گذاشــته شوند. آنگاه خواهید دید ریشه فساد از بین می رود. هر کس به اندازه 

نیاز نان خرید می کند و همه احساس رضایت خواهند کرد«.
یکی هم به فساد در بین برخی بازرسان اشاره کرده که مبارزه اصولی و قطعی 
را زیر سوال برده است.دیگری هم خطاب به ما نوشته »وضعیت بدتر است. نانوا با 
وقت کشی روزی ۳ کیسه نان بیشتر پخت نمی کند در حالی که روزی ۸ کیسه 
ســهمیه دریافت می کند. از زمانی که این کارت خوان های جدید آمده تخلفات 

چند برابر شده دولت با این کار راه تخلف را برای نانوایان هموار کرده است«.
یکی هم آدرس داده که نانوایی ســنگکی و بربری محله آنها نان کنجدی را 
به دو برابر قیمت می فروشــند و »در دســتگاه کارت خوان به جای یک نان، دو 
نان وارد می شود و عملًا آرد اضافی را می فروشند. من خودم شاهد فروش کیسه 

آرد یارانه ای بودم«.
مخاطب دیگری که از نانوایان اســت عنوان کرده »وزن کیســه ۴۰ کیلویی 
برای نانوا از ۳۲ کیلو شــروع می شــود تا برسد به ۴۰ کیلو. زنگ زدیم کارخانه 
گفتیم کیســه آرد وزنش کمتر از ۴۰ کیلو است، می گویند کیسه هایی که ۴۰ 

کیلو نیستند بفرستید تا ۴۰ کیلویی بفرستیم…«.
دیگری هم شاکی است »چرا یارانه نان را به خود مردم نمی دهند؟ واریز یارانه 
نان در کارتی که فقط امکان خرید نان داشته باشد که پرداخت مستقیم یارانه 
نان منجر به ابر تورم هم نشود؛ مفید است. در حوزه نان اقیانوسی از رانت نهفته 
است…«.یکی هم به گلایه نوشته »یک کیلو گندم ۳ نرخ دارد و به این می گویند 
توزیع رانت نه یارانه. با طرح هایی مانند هوشمندســازی درست نمی شود. دولت 

میلیاردها تومان ضرر کرده پس چرا این سیاست غلط را دوباره اجرا می کند«.
شهروندی گفته »۸۰ درصد صف نانوایی ها در باقرشهر و کهریزک مهاجران 
افغان اســت. نفری ۵۰ تا نان می خرند. آیا تمام این مهاجران به شــکل قانونی 
در کشــور حضور دارند«.یکی هم به گران فروشــی نان ها به روش های مختلف 
اشاره کرده و نوشته »اکثر نانوایان کم فروشی دارند و یا به بهانه کنجد، سبوس، 
ســبزیجات و… نان خارج از نوبت می فروشند. هیچ نانوایی نان ساده ندارد. به 
تازگی هم اکثریت نانواها با اســنپ همکاری می کنند و مردم باید ساعت ها در 
صف باشند تا نان کسانی که از اسنپ با قیمت بالا خرید نان دارند تأمین شود. 
باز هم می گویند ضرر می دهیم«.به طور قطع نمی توان یارانه نان را برداشــت تا 
نرخ آرد واقعی شــود. به نظر می رســد یا باید دستگاه های کارت خوان اصلاح و 
تکمیل تر شود و راه های تخلف از این طریق مسدود شود یا کارتی جداگانه برای 
یارانه نان تعریف و مبلغ به حساب افراد واریز شود. نان قوت غالب ایرانیان بوده 

و روزانه بین ۴۰ تا ۴۵ درصد انرژی آنها را تأمین می کند.

توجه ویژه به آبزی پروری در سند مدون اقتصاد دریامحور مازندران

در  گفــت:  مازنــدران  اســتانداری  اموراقتصــادی  هماهنگــی  مدیــرکل   
 ســند تدوین شــده اقتصاد دریا محور این اســتان به توســعه آبزی پــروری توجه

 ویژه ای شده است.
 ســید عباس حسینی روز شــنبه در آیین افتتاحیه رهاسازی ۷۰ هزار قطعه بچه 
ماهیان آزاد تکثیری مرکز بازســازی و حفاظت از ذخائر ژنتیکی آزاد ماهیان شــهید 
باهنر کلاردشت، از تلاش ها و اقدامات شیلات مازندران در جهت احیا و در مدار تولید 

قرار دادن ۲۱۴ واحد استخرهای این مرکز قدردانی کرد.
وی اظهارداشــت : تلاش و کوشــش تلاشــگران حوزه شیلات اســتان با تولید 
 ســالانه ۱۱۵ هــزار تن بــا ارزش اقتصــادی ۸۰ تا ۹۰ هــزار میلیارد ریــال قابل 

تقدیر است.
وی با اشاره به تکثیر بچه ماهیان آزاد تکثیری این مرکز خاطرنشان کرد: این کار 
در جهت احیا و کمک به افزایش ذخایر و زیست این گونه ارزشمند آبزی دریای خزر 

صورت گرفته و اتفاق پسندیده است.
وی تقویت و توسعه این راهبرد را مستلزم داشتن نگاه ملی و حمایت های همه جانبه 

دانست و افزود : براساس سیاست های ابلاغی رهبر معظم انقلاب در خصوص اهمیت 
اقتصاد دریا محور، ســند اقتصاد دریا پایه در استان تدوین که در این سند به توسعه 

آبزی پروری بویژه توسعه پرورش ماهی در قفس های دریایی توجه ویژه ای شده است.
به گفته کارشناسان با حمایت ویژه و بیشتر از سرمایه گذاری در طرح های شیلاتی 

میزان تولید یادشده سالانه به ۱۲۰ هزار تنُ تا پایان امسال افزایش می یابد.
از  یکــی  دریایــی  آبزیــان  ذخائــر  و  منابــع  بازســازی  و  حفــظ 
 رســالت های مهــم اداره کل شــیلات مازنــدران اســت کــه در ایــن راســتا 
نقش و رسالت مرکز بازسازی و حفاظت از ذخایر آبزیان شهید باهنر کلاردشت، مهم 

و راهبردی است.
مرکز تکثیر و پرورش آزاد ماهیان شهید باهنر کلاردشت، یکی از مراکز متعلق به 
سازمان مرکزی شیلات کشور که در زمینه تکثیر، پرورش و رهاسازی بچه ماهی آزاد 

دریای خزر در کلاردشت فعالیت دارد.
این مرکز در ســال ۱۳۶۲ فعالیت خود را آغاز کرده اســت و در مســیر رودخانه 
ســردآبرود یکی از رودخانه های حفاظت شــده شمال کشور اســت که از کوههای 
 تخت ســلیمان و علم کوه کلاردشــت سرچشــمه می گیرد و پس از طی مسیر در 

شهرستان های کلاردشت و چالوس به دریا می ریزد.
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ضرورت توجه به مدیریت 
آب های سطحی و 
روان آب های شهری

سخنگوی آبفای کشور گفت: با توجه به اقلیم کشورمان،طراحی و اجرای شبکه های فاضلاب به صورت مجزا انجام می شود که در این روش شرکت های آب وفاضلاب وظیفه جمع آوری و تصفیه فاضلاب شهری را بر عهده دارند.
 به نقل از آبفای کشور، هاشم امینی سخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور گفت: با توجه به اقلیم کشورمان، طراحی و اجرای شبکه های فاضلاب به صورت مجزا انجام می شود که در این روش شرکت های آب و فاضلاب 
وظیفه جمع آوری و تصفیه فاضلاب شهری را بر عهده دارند و تأسیسات فاضلاب صرفاً برای جمع آوری، انتقال و تصفیه فاضلاب شهری در نظر گرفته شده و مدیریت، ساماندهی و هدایت رواناب ها و آب های سطحی ناشی 
از نزولات جوی در این استاندارد پیش بینی نشده است و باید توسط نهادهای متولی با استفاده از شبکه مجزا و مستقل جمع آوری و انتقال ساماندهی شوند.امینی ادامه داد: به منظور پیشگیری از آب گرفتگی معابر و بروز 
سیلاب ضروری است پیش از بارندگی ها ضمن لایروبی و آماده سازی زیرساخت های لازم اعم از مسیل ها، جوی ها و کانال های هدایت آب باران، از انتقال رواناب ها به شبکه های فاضلاب خودداری شود؛ چراکه این کار باعث 
پس زدگی فاضلاب به منازل شهروندان و ایجاد خسارت های هنگفت به شبکه ها و تصفیه خانه های فاضلاب خواهد شد.وی با تاکید بر مسئولیت پذیری تمامی ارگان ها در این زمینه، ابراز امیدواری کرد دستگاه ها و نهادهای 

متولی امر با به کارگیری تمهیدات لازم از بروز مشکلات در این خصوص جلوگیری کنند و راهکار مناسبی برای مدیریت رواناب ها و آب های سطحی اتخاذ شود.

الهام صالح      |      امروزه میزان پایین دسترسی به آب سالم و پایدار در برخی کشورها امکان برخورداری از زندگی باکیفیت را به 
چالش کشیده است، درحالی که کشورمان در این زمینه در صدر است.

  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر از 
برپایی میز خدمت این شرکت در مصلی نماز جمعه 

شهر بوشهر خبر داد

ابوالحسن عالی در حاشیه برپایی میز خدمت ۴۰ دستگاه 
اجرایی استان بوشــهر با گرامیداشت هفته بسیج اظهار 
داشــت: یکی از برنامه های راهبردی شرکت آبفا استان 
دیدارهای بدون واسطه برای شنیدن مسائل و مطالبات 

بحق هم استانی ها است.
وی بیان کــرد: در این دیدارها ارتباط با مشــترکان در 
فضایی صمیمانه و به دور از بروکراسی های رایج اداری 
انجام و شرایط برای گره گشایی از مشکلات آنان در حوزه 

آب و فاضلاب فراهم می شود.
عالــی ادامــه داد: تیــم مدیریتی شــرکت آب و 
فاضلاب اســتان بوشــهر در طول هفته نیز در قالب 
 دیــدار مردمــی مطالبات هم اســتانی هــا را مورد

 ارزیابی قرار می دهد.
وی افزود: در دولت سیزدهم که بنام دولت مردمی 
لقب گرفته خود را موظف به پاســخگویی شایسته به 

مخاطبان می دانیم.
عالــی اظهار کرد: در این دولت از لحاظ عملکردی 
 شــرکت آبفا اســتان بوشــهر توانســته مهم ترین

 پروژه های آبرسانی استان را افتتاح و عملیاتی که این 
نشان از توجه ویژه به حوزه آبرسانی و تامین آب پایدار 

بوشهری ها است.

  اقدامــی نوآورانــه از مخابرات منطقه 
 گلســتان در  شــانزدهمین جشنواره

 فرهنگ و اقتصاد اقوام ایران زمین 
شــانزدهمین جشــنواره فرهنــگ و اقتصاد 
اقوام ایــران زمین بــا حضور هنرمنــدان 31 
 استان کشــور و مسئولان کشــوری و استانی

 از 29  آبــان تا ۴ آذر در نمایشــگاه بین المللی 
گرگان برگزار شد.

گلســتان : مومنی -  بــه گــزارش اداره روابط 
عمومــی مخابــرات منطقــه گلســتان، طی 
اقدامی نــو آورانه ،  مراجعه کننــدگان به غرفه 
مخابرات ،  مســیر فیبر نوری از مرکز مخابراتی 
 تا مشــترک  را در ماکت طراحی شده از نزدیک 
مشاهده و با  روند انتقال دیتا بر بستر فیبر نوری 

آشنا شدند. 
دکتر غلامعلی شــهمرادی با اعلام این مطلب 
که : هــم اکنون توســعه فیبر نــوری از پروژه 
های مهم و اولیت دار مخابرات در اســتان بوده 
و در تمامــی شهرســتانها در حال اجراســت ، 
 معرفی و تشــریح آنرا مهم ارزیابی کرد و اعلام

 اقدامات انجام شده مخابرات در این زمینه را حائز 
اهمیت دانست.

وی با اشــاره به حضور نمایندگان مردم استان 
در مجلس ، معاونــان اســتاندار، فرمانداران و 
مدیران کل بســیاری از دســتگاه های اجرایی 
 اســتان در غرفه مخابرات گفت: با اســتفاده از

 ظرفیــت هــای نمایشــگاهی و امکانــات 
ســرعت  تجربــه  توانســتیم  مناســب 
 ،  FTTH اینترنــت  ســرویس   بــالای 
تلفن sip phone و تلفن تصویری بر بستر فیبر 
نوری را نشان داده و ازین فرصت بهره مندی لازم 
برای آشنایی مردم با زیر ســاخت فیبر نوری را 

ایجاد نماییم.
 لازم به ذکر اســت این نمایشــگاه با استقبال 
بسیار با شــکوه مردم استان گلســتان مواجه 
 شــد و بر اســاس آمــار اعلامی حــدود 6۰۰ 
 هــزار نفــر در ایــن جشــنواره حضــور 

پیدا کردند.
 در این نمایشــگاه مخابرات منطقه گلســتان 
 حضور پررنگی داشــت و با نصب ســایت سیار

 همراه اول و همچنین زیر ســاخت فیبرنوری، 
اینترنت پرسرعت را با بهترین کیفیت به غرفه 

داران  عرضه نمود.

تامین خدمات آب 
آشامیدنی سالم و پایدار 

می تواند نقش مهمی 
در توانمندسازی زنان و 

دختران داشته باشد.

ایران در صدر دسترسی به آب سالم

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

به گزارش از وزارت نیرو، آب آشامیدنی را می توان کلید پیشرفت کشورها قلمداد کرد که نه فقط فرصت های مطلوب تری برای توسعه 
فراهم می کند، بلکه می تواند زمینه را برای ارائه سطوح خدماتی فراتر از سطح اولیه برای شهروندان ایجاد کند که این مهم به نوعی 

تضمین کننده سلامت عمومی و افزایش طول عمر انسان ها قلمداد می شود.
در کنار همه محاسن و مزایایی که تامین آب شرب پایدار می تواند برای کشورها به ارمغان بیاورد، این موضوع همچنین می تواند 

تاثیر مثبت و غیرقابل انکاری بر روی افزایش کیفیت زندگی و تامین امنیت اجتماعی زنان و دختران داشته باشد.
این موضوع ازآن جهت موردتوجه قرار می گیرد که بدانیم در بسیاری از کشورها که شاخص دسترسی به آب لحظه ای نیست و 
دسترسی تا نیم ساعت به آب شرب در خارج از خانه شاخص دسترسی تلقی می شود و اغلب این زنان و دختران هستند که مسوول 

اصلی تأمین آب از بیرون برای خانواده هستند.
سازمان بهداشت جهانی به تازگی و در گزارشی با اشاره به تاثیر مثبت تامین آب بر زندگی زنان و 
دختران اشاره کرد که در بسیاری از کشورهای جهان به دلیل اینکه سطح دسترسی به آب پایدار پایین 
است و یا امکان تأمین آب لحظه ای در خانه وجود ندارد، شهروندان ناگزیر هستند آب را از منبعی دورتر 

از محل زندگی تأمین کنند.
در این  بین، زحمت این کار به شکل غیرمعقولی روی دوش زنان و دختران است و همین موضوع 

آن ها را در معرض خستگی، مصدومیت و ریسک های مرتبط با امنیت از جمله تعرض قرار می دهد.
علاوه بر این، در میان دختران این پدیده سبب اثرگذاری منفی بر حضور آن ها در مدرسه و یا تکمیل 
دوره تحصیلی می شود. بر اساس این گزارش و مطابق آخرین برآوردهای جهانی از هر ده خانوار بدون 
دسترسی به آب در محل سکونت، در هشت خانوار، زنان و دختران مسوولیت تهیه آب را بر عهده دارند.

به عنوان نمونه، تنها در کشور نیجریه و بر اساس نظرسنجی انجام شده در فصل خشک  سال بین 
نوامبر 2۰13 تا فوریه 2۰1۴، مشخص شد که تقریباً همه ۸۰۰ دختر حاضر در این نظرسنجی از درد 

گردن و کمر ناشی از حمل آب رنج می بردند.

  چالش های دسترسی به آب شرب پایدار در کشورها
همچنین 9۰ درصد از دختران حاضر در پژوهش انجام شــده در نیجریه اعلام کردند که نوعی از 
خشونت یا آسیب را حین حمل آب تجربه کرده اند که یک پنجم آنان نیز آسیب های ناشی از نزاع های 

فیزیکی در محل های مشترک تهیه آب را گزارش کردند.
در هند نیز طبق یک نظرسنجی در سال 2۰1۸ مشخص شد نزدیک به ۴۰ درصد خانوارهای روستایی 
و 2۰ درصد خانوارهای شهری آب موردنیاز خود را از منابعی خارج از محل سکونت خود به دست می آورند، 

در این  بین تقریباً سه چهارم این کار توسط زنان انجام می شود.
از میان خانوارهای بدون دسترسی به آب در محل سکونت، بیشتر خانوارها گزارش دادند که در مناطق 
روستایی 2 تا چهار بار در روز و در مناطق شهری یک تا سه بار در روز برای تهیه آب به بیرون می روند.

در این  بین در یک چهارم از خانوارهای روستایی بدون منابع آب در محل سکونت در کشور هند، زنان 
و دختران بیش از ۵۰ دقیقه از زمان در روز را برای تهیه آب اختصاص می دهند.

همچنین از بین 6۴ میلیون خانواری که در آن ها زنان مســوول تهیه آب از منابعی خارج از محل 
سکونت بودند، تقریباً ۵۰ میلیون نفر- ساعت زمان از سوی زنان در روز صرف دسترسی به آب می شود 

که تقریباً 9۰ درصد از بار این کار روی دوش زنان روستایی است.
تامین خدمات آب آشامیدنی سالم و پایدار می تواند نقش مهمی در توانمندسازی زنان و دختران 
داشته باشد و نه تنها آنان می توانند از سطح بالاتری از خدمات بهداشتی بهره ببرند، همچنین می توانند 

فرصت کافی برای تحصیل و شرکت در فعالیت های تولیدی و اقتصادی به دست آورند.
 وضعیت دسترسی مردم در برخی کشورهای جهان در حالی بر اساس گزارش با چالش روبه رو است 

که این وضعیت در ایران به بالاترین وجه ممکن رسیده است.
چندی پیش گزارش بانک جهانی که بر اساس شاخص های توسعه جهانی تعریف شده است، ایران 
را در حوزه دسترسی به آب شرب در بخش شهری و روستایی در جهان و میان کشورهای منطقه در 
صدر جدول قرار داد؛ به طوری که درصد دسترســی به آب شرب شهری و روستایی در ایران به ترتیب 
برابر با 99.۸3 و ۸2 درصد است، این در حالی است که این شاخص ها به همین ترتیب در جهان اعداد 
۸۵.۷ و ۵9.6 درصد و در میان کشورهای خاورمیانه ۸3.2 و 69.۵ درصد را به خود اختصاص داده است.

بازگشت ۱۲۰۰ هکتار زمین دولتی به بیت المال
 معاون وزیر راه وشهرســازی از رفع فوری تعرض به یک هزار و 
211 هکتار زمین دولتی توسط یگان حفاظت سازمان ملی زمین 

و مسکن در هشت ماه امسال خبر داد.
به گزارش از وزارت راه و شهرســازی، »ارسلان مالکی« درباره 
رفع تعرض فوری به اراضی دولتی از ابتدای امســال تا آبان، افزود: 
در ایــن مدت 2 هزار و 9۰۸ مورد تعرض به مســاحت یک هزار و 
22۵ هکتار در کشــور رخ داد که با تلاش نیروهای یگان حفاظت 

این سازمان رفع تعرض شد.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن ادامه داد: نیروهای یگان 

حفاظت سازمان ملی زمین و مسکن در هشت ماه اخیر از 2 هزار و ۸۴3 مورد به صورت فوری رفع تعرض کردند.
وی، مساحت اراضی رفع تعرض شده به صورت فوری را یک هزار و 211 هکتار اعلام کرد.

به گفته مالکی، بیشترین وقوع تعرض در سال جاری در استان فارس به میزان ۴۷6 فقره و مساحت 21۰ هکتار بوده است.
مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسکن در مورد اجرای احکام قطعی قضایی در هشت ماه امسال، توضیح داد: 3۵1 مورد حکم 
قطعی به نفع دولت در این زمینه اجرا شده است.وی گفت: مساحت احکام اجرا شده در سراسر کشور بیش از 396 هکتار است.

معاون وزیر راه وشهرسازی، بیشترین اجرای احکام به نفع دولت در تصرف اراضی را مربوط به استان های اردبیل با ۴۷ فقره 
و مرکزی با 36 فقره حکم اعلام کرد.به گفته مالکی، مساحت اراضی رفع تعرض شده در آبان ماه توسط یگان حفاظت سازمان 
ملی زمین و مسکن 2۷۸ هکتار بوده و در آبان ماه امسال بیشترین وقوع تعرض به اراضی دولتی در استان تهران روی داده است.

عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی به تاثیر بسزای 
تجارت نفت و گاز در افزایش رشــد اقتصادی کشور اشاره کرد و 
گفت: دولت سیزدهم راهی را در زمینه بازطراحی تجارت انرژی 
در حوزه نفت و گاز در پیش گرفته که مزیت های زیادی برای ما 

در داخل و خارج از کشور داشته است.
بــه گزارش از وزارت نفت، »علیرضا ورناصری« درباره رشــد 
اقتصادی کشــور طی امسال و تأثیر بسزای تجارت نفت و گاز در 
این رشد اقتصادی اظهار داشت: به تازگی مرکز آمار رشد اقتصادی 
فصل بهار 1۴۰2 را منتشــر کرد که طی آن سهم نفت و گاز در 

این رشد اقتصادی کاملًا مشهود است.عضو کمیسیون انرژی مجلس تصریح کرد: ایران با پیگیری سیاست خنثی سازی حداکثری 
تحریم های حوزه تجارت نفت و گاز توانســته اســت با رویکرد نوین و بازطراحی اساســی در سیاست های تجارت انرژی خود به 

بازارهای جدید و غیرقابل تحریمی برسد.
ورناصری با بیان اینکه وزارت نفت توفیق های خوبی در بخش تجارت نفت و گاز داشته است، ادامه داد: ایران با تکیه بر ظرفیت 
شــرکت های نفتی دانش بنیان، علاوه بر صادرات خدمات و تجهیزات در حوزه پالایشــگاه های ایران، نفت خام خود را نیز به این 
پالایشگاه های نوسازی شده صادر کرد و تجارت نفت خام خود را گسترش داد.بر اساس اعلام مرکز آمار ایران، بخش نفت در تابستان 
امسال رشد 2۵.6 درصدی را به ثبت رساند. این در حالی است که رشد بخش نفت در بهار سال 1۴۰2 نیز 19.۸ درصد بود و 
در مجموع 6 ماه نخست امسال، بخش نفت 22.۷ درصد رشد داشته که نقشی 16 درصدی در تولید ناخالص داخلی ایران دارد.

رویکرد دولت سیزدهم در بازطراحی تجارت انرژی

هدایت روان آب ها به شبکه فاضلاب خسارت زا است

 ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور گفت: ضروری است از انتقال رواناب ها به 
شبکه های فاضلاب خودداری شــود؛ زیرا این کار باعث پس زدگی فاضلاب به منازل 
شهروندان و ایجاد خسارت های هنگفت به شبکه ها و تصفیه خانه های فاضلاب خواهد 
شد.به گزارش از شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور، »هاشم امینی« افزود: باتوجه به 
اقلیم کشورمان، طراحی و اجرای شبکه های فاضلاب به صورت مجزا انجام می شود که 
در این روش شرکت های آب و فاضلاب وظیفه جمع آوری و تصفیه فاضلاب شهری را بر 
عهده دارند و تأسیسات فاضلاب فقط برای جمع آوری، انتقال و تصفیه فاضلاب شهری 
در نظر گرفته شده است.وی ادامه داد: مدیریت، ساماندهی و هدایت رواناب ها و آب های 
ســطحی ناشی از نزولات جوی در این استاندارد پیش بینی نشده است و باید توسط 
نهادهای متولی با استفاده از شبکه مجزا و مستقل جمع آوری و انتقال ساماندهی شود.

ســخنگوی صنعت آب و فاضلاب کشور خاطرنشــان کرد: به منظور پیشگیری از 
آب گرفتگی معابر و بروز ســیلاب ضروری اســت پیش از بارندگی ها ضمن لایروبی و 

آماده سازی زیرساخت های لازم اعم از مسیل ها، جوی ها و کانال های هدایت آب باران، 
از انتقال رواناب ها به شبکه های فاضلاب خودداری شود، زیرا این کار باعث پس زدگی 

فاضلاب به منازل شهروندان و ایجاد خسارت های هنگفت به شبکه ها و تصفیه خانه های 
فاضلاب خواهد شد.

امینی با تاکید بر مســوولیت پذیری همه ارگان ها در ایــن زمینه، ابراز امیدواری 
کرد: دســتگاه ها و نهادهای متولی امر با به کارگیری تمهیدات لازم از بروز مشــکلات 
در این  زمینه جلوگیری کنند و راهکار مناســبی بــرای مدیریت رواناب ها و آب های 
سطحی اتخاذ شود.وی افزود: در صورت طراحی و اجرای شبکه های مرکب )فاضلاب 
شــهری و آب های ســطحی( در مناطق با اقلیم کم بــارش در دوره زمانی محدود از 
ســال، علاوه بر افزایش بســیار زیاد هزینه ایجاد زیرســاخت ها، به دلیل نبود بارش 
در مدت زمان طولانی از ســال مشــکلات فنی زیادی در زمینــه بهره برداری از این 
 شــبکه ها ایجاد می شود و به همین دلیل در دنیا و در کشورهای با میزان کم نزولات

 جوی، شبکه های فاضلاب شــهری به صورت مجزا از شبکه های هدایت آب سطحی 
طراحی و اجرا می شود.

  تحقق برنامه های فرهنگی وزارت نفت در پالایشگاه ستاره خلیج فارس
معاون وزیر و رئیس شورای عالی فرهنگی وزارت نفت به پاس تحقق برنامه های فرهنگی این وزارت در بزرگترین پالایشگاه میعانات گازی جهان، از مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس تقدیر کرد.به گزارش روابط عمومی و بین الملل شرکت نفت ستاره خلیج فارس، در 
نخستین همایش سراسری شوراهای فرهنگی مناطق نه گانه صنعت نفت در مشهد مقدس، مهدی علی محمدی معاون وزیر در توسعه مدیریت و سرمایه انسانی و رئیس شورای عالی فرهنگی وزارت نفت به پاس تحقق برنامه های فرهنگی این وزارت در بزرگترین پالایشگاه 
میعانات گازی جهان، از علیرضا جعفرپور مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس تقدیر کرد.در این س به پاس پیگیری برنامه های شورای عالی فرهنگی وزارت نفت و اجرای تصمیمات و مصوبات ابلاغی از جمله مساعی در حماسه با شکوه اربعین حسینی و دیگر رخدادهای 
عظیم فرهنگی در شرکت نفت ستاره خلیج فارس از مدیرعامل این شرکت تقدیر به عمل آمد.پالایشگاه ستاره خلیج فارس به عنوان بومی سازترین مجموعه نفتی ایران اسلامی با تولید روزانه ۴۰ میلیون لیتر بنزین از بزرگترین دستاوردهای ملی محسوب می شود که با تکیه بر 
دانش جوانان متخصص داخلی ساخته و به بهره برداری رسیده است و با اجرای برنامه های شورای عالی فرهنگی وزارت نفت به عنوان الگویی درخشان بدل شده است.گفتنی است در راستای جهاد تبیین در قالب اردوهای راهیان پیشرفت، این پالایشگاه در طول هفته میزبان 

قشرهای مختلف جامعه اعم از دانش آموزان، دانشجویان و ... است تا آن ها نیز هرچه بیشتر با این پروژه افتخارآفرین ملی آشنایی پیدا کنند و از نزدیک شاهکار متخصصان کشور را نظاره گر باشند.
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رئیس پایانه بار بندرعباس از رشد 18 درصدی تعداد کل نوبت های ثبت شده و رشد 14 درصدی مجوزهای صادر شده این اداره در 7 ماهه نخست امسال خبر داد.
به گزارش روابط عمومی راهداری و حمل و نقل جاده ای هرمزگان، مجتبی مراداحمدی رئیس پایانه بار بندرعباس در خصوص گزارش رشد تعداد کل نوبت، محموله، مجوز بارگیری این 

اداره گفت: در مدت هفت ماهه نخست امسال با ثبت 333.650 نوبت های ثبت شده و 322.189 مجوزهای صادر شده به رشد 18 و 14 درصدی در این حوزه رسیدیم..
مراداحمدی افزود: در پایانه بار بندرعباس از نرم افزار CTM نرم افزار مدیریت فرآیندهای حمل و نقلی در پایانه بار و CAPP اپلیکیشــن نوبت دهی مجازی و صدور مجوز بارگیری برای 

محمولات خط آزاد استفاده می شود که هدف از راه اندازی این نرم افزار،تسریع در امور حمل و نقل و ارائه خدمات غیرحضوری در پایانه بار بندرعباس است.
رئیس پایانه بار بندرعباس در خصوص اقدامات حوزه کارت هوشــمند تشــریح کرد: عملکرد واحد تمدید کارت هوشــمند طی هفت ماهه نخست امسال با رشد همراه بوده که به 2.132 

مورد تمدید هوشمند راننده و 68 مورد تمدید کارت هوشمند ناوگان باری رسیده است..

رشد چشمگیر پایانه بار 
بندرعباس در حوزه صدور 

مجوزها

مدیریت یکپارچه 
 )ICZM( مناطق ساحلی

هم طرحی را به اغلب 
استان های ساحلی ابلاغ 

 کرد تا مدیریت
  یکپارچه دریایی را

 انجام دهند.

ایران زمین  

محمد بهرامی   |       دولت سیزدهم در راستای تأکیدات رهبر انقلاب برای توسعه اقتصاد دریامحور و رفع محرومیت از سواحل مکران که از آن به عنوان گنج 
پنهان یاد کرده اند، تلاش و اهتمام خود را بکار گرفته تا از تمام ظرفیت ها و فرصت ها برای توسعه و فعال سازی این منطقه استفاده کند.

 تلاش دولت سیزدهم برای درخشش 
 »گنج پنهان« 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

  طرح جمع آوری کودکان کار در بوشهر آغاز شد 
رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 
بندر بوشــهر گفت: طرح جمع آوری کودکان کار با 

همکاری دستگاه های متولی در این شهر آغاز شد.
 امیرحسین احمدپور  اظهار کرد: در این طرح کودکان 
زیر 18 ســال که در خیابان مشغول کار دستفروشی 
هستند پس از جمع آوری در بهزیستی با اسکن عنبیه 
چشم ثبت سامانه ای کشوری می  شوند. وی افزود: این 
افراد چنانچه ایرانی باشند پس از ثبت در سامانه عنبیه از 
آنها تعهد گرفته می شود و در صورتی که از اتباع خارجی 
باشند امور ساماندهی آنان در اداره اتباع خارجی پیگیری 
می شود. احمدپور ادامه داد: کودک کار تبعه خارجی در 
اداره اتباع مدرک های آنان ضبــط و با دادن تعهد آزاد 
می شوند که در صورت فعالیت مجدد فعالیت آنان به 
منزله جرم تلقی شده و باید به اردوگاه و سپس کشور 
زادگاه خود برگردند. رئیس سازمان فرهنگی ، اجتماعی 
و ورزشی شــهرداری بندر بوشهر گفت: در غربالگری 
کودکان کار ایرانی، چنانچه این افراد بی سرپرســت 
یا بدسرپرست باشند برای توانمندسازی شغلی و در 
صورت نیاز حمایت از آنان برای ادامه تحصیل توسط 
سازمان های مربوطه اقدام می شود.احمدپور اضافه کرد: 
در طرح جمع آوری کودکان کار در بوشــهر اداره های 
بهزیستی، اتباع خارجی و نیروی انتظامی شهرستان نیز 

با شهرداری بندر بوشهر همکاری می کنند.

 بهره برداری اقتصادی از ظرفیت های مرزهای دریایی، یکی از مهم ترین تأکیدات رهبر معظم انقلاب در طول دو دهه گذشته بود که در 16 آبان 1402 
و با ابلاغ »سیاست های کلی توسعه دریامحور« بار دیگر ضرورت توجه به این ظرفیت ها را یادآور شدند.

ظرفیت هایی که بهره برداری درست از آن می تواند در ریل توسعه  کشور به عنوان پیشران تعریف شود. با وجود این تأکیدات صریح رهبری، توجه به این 
ظرفیت در جغرافیایی که از شمال و جنوب با دریا همسایه است، در دولت های گذشته چندان مورد توجه نبود؛ اما درک اهمیت بهره گیری از این ظرفیت 
در دولت سیزدهم سبب شد رئیس جمهور در راستای اجرای ماده 68 قانون احکام دائمی، سازکارمشخص و شفافی را برای بهره گیری از آن ایجاد کند.

تعیین »حسین دهقان« به عنوان نماینده ویژه و دبیر شورای توسعه سواحل مکران، نشان دهنده اهتمام جدی بر احیای ظرفیت های اشاره شده در این 
سواحل و به کارگیری آنها در راستای توسعه اقتصاد دریامحور است. تصویب اساسنامه سازمان توسعه مکران به عنوان یکی از مهم ترین سواحل ایران و 

ارسال آن به مجلس، هم در همین راستا قابل ارزیابی است.
»علی طالبی« معاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه شورای توسعه سواحل مکران با اشاره به ابلاغیه اخیر رهبر انقلاب مبنی بر سیاست های کلی 
توسعه دریامحور، گفت: تأکیدات مقام معظم رهبری در بند اول سیاست های کلی توسعه دریامحور، سیاستگذاری یکپارچه امور دریایی است. رهبری 

در این سیاست ها همچنین مزایا و مواهبی را که در دریا وجود دارد و ما از آن غافل 
بودیم، تشریح می کنند.

وی افزود: سال های سال است که در این خصوص، پیگیری هایی انجام می شود. 
مدیریت یکپارچه مناطق ساحلی )ICZM( هم طرحی را به اغلب استان های ساحلی 

ابلاغ کرد تا مدیریت یکپارچه دریایی را انجام دهند.
 

  سواحل مکران بکرترین و مناسب ترین مکان برای توسعه و اقتصاد 
دریامحور است

طالبی یادآور شد: متأسفانه این ابلاغیه مورد توجه قرار نگرفت تا اینکه رهبر انقلاب 
در سال های 86 و 87 بر توسعه و اقتصاد دریامحور تأکید کردند که محور تأکید ایشان 
بر توسعه سواحل مکران است. سواحل مکران نصف سواحلی است که ما در کشور 
داریم و شاید بکرترین و مناسب ترین سواحل برای توسعه و اقتصاد دریامحور است. 
معاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه شورای توسعه سواحل مکران گفت: برای 
اجرای سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری در رابطه با اقتصاد دریامحور، حتماً 
چنــد موضوع باید مورد توجه قرار گیرد: 1. مدیریت یکپارچه و 2. هماهنگی تمام 
دستگاه ها، وزارتخانه ها و نهادهای عمومی غیردولتی با مجری اقتصاد دریامحور. از 
زمانی که مقام معظم رهبری بر این موضوع تأکید کردند تا زمانی که ماده 68 احکام 
دائمی تصویب شود، حدود 10-12 سال طول کشید.وی خاطرنشان کرد: ماده 68 
قانون احکام دائمی، اجازه می دهد سازمانی به عنوان سازمان توسعه سواحل مکران 
تأسیس شود تا این سازمان همه ساحل مکران به اضافه اقتصاد دریامحور را مدیریت 
کرده و به نتیجه برساند. در مراحل اولیه اقدامات خوبی انجام شد و در گام اول، باید 
یک ساختار قوی برای اقتصاد دریامحور ایجاد می شد. ساختار قوی منوط به این بود 
که اساسنامه سازمان توسعه سواحل مکران ذیل ماده 68، تهیه شود. این اساسنامه با 
تلاش های »حسین دهقان« نماینده ویژه رئیس جمهور و دبیر شورای توسعه سواحل 
مکران، طی دو سال گذشته آماده شد. اساسنامه سازمان توسعه سواحل مکران در 
کمیسیون های مختلف دولت مطرح شد و در نهایت در هیأت دولت به تصویب رسید 

و با قید دو فوریت، برای تصویب به مجلس رفت.
معاون اجرایی و نظارت عملیاتی دبیرخانه شــورای توسعه سواحل مکران ادامه 
داد: طرح جامعی تحت عنوان طرح جامع توسعه سواحل مکران که بخش اقتصاد 
دریا در آن بسیار پررنگ است در دبیرخانه طراحی و نهایی شده و به زودی در دولت 
مطرح خواهد شد. این طرح بسیار جامع و کامل است و همه دستگاه ها هم در رابطه 
با آن نظر دادند. اگر این طرح به نهایت برســد و تصویب شود، می تواند محوری بر 
بحث اقتصاد دریامحور باشد. در رابطه با سندهای توسعه ای هم سندهای مختلفی 
وجود دارد که می تواند مبنای توسعه سواحل مکران قرار بگیرد.وی تأکید کرد: در 
پس کرانه هم همین طور اســت یعنی وقتی ما می گوییم توســعه سواحل مکران، 
خود کرانه مکران و هم پس کرانه ها در نظر گرفته می شود. اتفاقاً در قانونی که تحت 
عنوان بلافصل دیده شده، تقریباً 5 یا 6 شهرستان به محدوده سواحل مکران اضافه 
می شــود که بتواند کل ســاحل و پس کرانه ها را مدیریت کرده و در بخش اقتصاد 
دریامحور کار کند.وی یادآور شــد: اولین ســفر رئیس جمهور با شروع به کار دولت 
سیزدهم، به منطقه چابهار بود و آنجا تأکید مؤکدی در رابطه با فعال کردن سواحل 
مکران صورت گرفت. این اولین باری بود که یک رئیس جمهور در کشــور آنقدر با 
انگیزه زیاد در خصوص توســعه سواحل مکران صحبت و پیگیری می کرد. در ادامه 
 اساســنامه سازمان در کمیســیون های مختلف دولت مطرح شد و با حمایت های 
رئیس جمهور به نتایج خوبی رسیدیم و ان شاءالله در مجلس به نتیجه نهایی دست 

خواهیم یافت.

زودتر با خبر شوید ...

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

www.mozayedemonaghese.com

٤٩١٠٥-٠٢١۴۲۵ واحد پشتیبانی و سایت

   مانور حفاظت از مقر حراست شرکت آبفا استان بوشهر برگزار شد
ابوالحسن عالی در تشریح این خبر اظهار داشت: چهارمین مانور دفاع از مقر شرکت آب و فاضلاب استان بوشهر با رویکرد بزرگداشت 

هفته بسیج همزمان با سراسر کشور و در ارتباط ویدئوکنفرانسی با شرکت مهندسی آب و فاضلاب کشور برگزار شد.
وی بیان کرد: این مانور با حضور کارکنان ستادی و عملیاتی با هدف افزایش سطح آمادگی برای مواجهه با تهدیدات به اجرا درآمد.

 عالــی ادامــه داد: ارزیابــی و رصــد ســطح آمادگــی و هوشــیاری نگهبانــان در حیــن انجــام وظیفــه 
و هماهنگی و آمادگی پرسنل در مواجهه با خطرهای احتمالی از اهداف مهم مانور حفاظت از مقر حراست شرکت آب و فاضلاب 

استان بوشهر بود.
وی عنوان کرد: برگزاری مانورهای میدانی از برنامه های اولویت دار شرکت آبفا استان بوشهر است که براساس برنامه زمان بندی 

شده در مناسبت های مختلفی برگزار می شوند.
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سردار آزمون در چند بازی اخیر رم هر وقت به زمین آمده درخشان ظاهر شده و همین مسأله بهانه ای بوده تا ژوزه مورینیو به تمجید از او بپردازد. ستاره ایرانی رم، به دلیل محدودیت های 
ناشی از  قوانین فیرپلی مالی در فهرست رم برای لیگ اروپا حضور ندارد و در نتیجه قادر به  حضور در ترکیب این تیم مقابل سروت نبود.  ژوزه  مورینیو در صحبت های خود پیش از بازی با سروت 
از آزمون ستایش کرد و گفت متأسف  است که او نمی تواند در لیگ اروپا به میدان برود. مورینیو در صحبت های خود درباره سردار گفت: »قبلًا هم گفته ام و تکرار می کنم متأسفم  که آزمون 
نمی تواند در لیگ اروپا بازی کند. این می توانست برای او فرصتی باشد تا دقایق  بیشتری در زمین باشد. حضور بیشتر در زمین به روند پیشرفت سردار کمک می کند و  باعث می شود یاد بگیرد 
چطور باید به دفاع کمک کند.«رم در لیگ اروپا مقابل سروت به تساوی یک بر یک رسید که تک گل تیم مورینیو را روملو لوکاکو به ثمر رساند. بدون شک حضور تعویضی آزمون می توانست 
باز هم نتیجه را به سود رم تغییر بدهد اما او در لیست نبود و آندره آ بلوتی در دقایق پایانی وارد زمین شد و نتوانست کاری از پیش ببرد. رم با 10 امتیاز در رده دوم گروه قرار دارد و برای اینکه 

شانس صدرنشینی داشته باشد باید در هفته پایانی شریف مولداوی را در ورزشگاه خانگی شکست بدهد.

تأسف مورینیو از غیبت 
سردار

   بحث برکناری افشاریان مطرح نیست
مهدی محمدنبی، نایب رئیس اول فدراسیون 
دربــاره بازی هــای تدارکاتی تیم ملــی قبل از 
جام ملت های آسیا گفت: »11 یا 1۲دی بازیکنان 
به اردوی تیم ملی ملحق می شوند و تیم ملی 1۹ 
دی در یک بازی تدارکاتی در پشت درهای بسته 
برابــر اندونزی به میدان خواهــد رفت. در صدد 
هستیم که قبل از این مسابقه یک بازی تدارکاتی 
دیگر هم برگزار کنیم که قطعی نیست.« او درباره 
شایعاتی که درباره برکناری رئیس کمیته داوران 
به گوش می رسد هم گفت: »آقای افشاریان سال ها 
در داوری سبقه داشته است و هر گونه انتصاب یا 
انفصالی در هیأت رئیسه مطرح می شود و تا امروز 

هیچ موضوعی در این باره مطرح نشده است.«

  لطفاً شب ها زود بخوابید
بعد از ماجرای شــکایت از بازیکن اســتقلال 
که به دلیل برگزاری میهمانی های شبانه صدای 
همسایه های خود را در آورده بود، سرمربی استقلال 
پیگیر این ماجرا شده و در صحبتی که با بازیکنان 
این تیم داشــته به آنها اعلام کرده اســتقلال در 
شرایط حساســی قرار دارد و شــاید برخی هم 
بدشــان نیاید که در این شرایط چنین اتفاقاتی 
علیه استقلال رخ دهد. بنابراین مواظب رفتارهای 
خارجی از محیط فوتبالی و در زندگی شخصی خود 
باشید تا احیاناً دوباره حاشیه ای علیه استقلال ایجاد 
نشود. نکونام از زمانی که سرمربی استقلال شده 
بارها به بازیکنان بابت زندگی حرفه ای تأکید کرده 
اســت. او به خصوص با جوان ترهای تیمش بارها 
در این باره صحبت کرده تا آنها قدر موقعیتی که 
اکنون در آن هستند را بیشتر بدانند و احیاناً وارد 

حواشی مخرب نشوند.
 

 یک بدهی جدید برای استقلال
طبق خبرهایی که اخیراً منتشر شده باشگاه 
اســتقلال هر بار که بخواهد در ورزشــگاه آزادی 
میزبان باشــد باید مبلغ 5۲0 میلیون تومان را به 

شرکت توسعه تجهیز بپردازد. 
هرچند که بدهی ســنگینی از استقلال باقی 
مانده و مدیران این باشــگاه بارهــا در پرداخت 
هزینه اجازه ورزشــگاه آزادی ناکام بوده اند اما به 
هرحال پرداخت چنین مبالغی به گردن باشــگاه 
استقلال است و باید این مبالغ به حساب شرکت 
واریز شود. البته باشــگاه پرسپولیس هم بدهی 
 سنگینی به این شرکت دارد و مدیران پرسپولیس

 هــم در پرداخــت بدهی به این شــرکت دچار 
بدقولی شده اند.

 

 برنامه آبی ها تا نیم  فصل یک سفر بعد 
از اهواز

استقلال شنبه هفته آینده در اهواز میهمان تیم 
فولاد خوزستان است. این بازی از جهات بسیاری 
برای استقلال اهمیت دارد چون نکونام مقابل تیمی 
قــرار می گیرد که در فصول اخیر هدایت آن را بر 

عهده داشته است.
اســتقلال اگر در این بازی به برتری برسد تا 
پایان نیم فصل یک بار دیگر از تهران خارج خواهد 
شد که مربوط است به بازی با گل گهر سیرجان. 
این بازی بعد از بازی با نساجی که در تهران برگزار 

می شود، انجام خواهد شد.
 درواقع اگر بخواهیم بازی های آتی اســتقلال 
را پشــت هم قرار دهیم بایــد این گونه کنار هم 
قرار دهیــم: فولاد )اهواز( پرســپولیس )تهران( 
نساجی)تهران(، گل گهر )کرمان( و پیکان )تهران(. 
البته بازی استقلال مقابل رقیب سنتی نیز روی 
کاغذ خارج از خانه محسوب می شود اما در هرحال 
این بازی به گونه ای اســت که فرصت یکســانی 
برای دو تیم به جهت اســتفاده از تماشاگر ایجاد 

خواهد کرد.

  طبق آنچه در سایت های 
مختلف آمده دو سهمیه 

مستقیم ایران به قهرمان 
لیگ و قهرمان جام 

حذفی داده می شود و 
سهمیه غیرمستقیم 

متعلق به نایب قهرمان 
لیگ خواهد بود.

پوست اندازی فوتبال باشگاهی آسیا

ورزش 

سعید جمشیدیان    |  کنفدراسیون فوتبال آسیا اعلام کرد که میزبانی دو دوره نخست لیگ نخبگان آسیا 
به کشور عربستان سپرده شده است.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

این مســابقاتی اســت که از سال آینده جانشین لیگ قهرمانان آسیا می شود و از آن به عنوان یک نقطه تحول اساسی در فوتبال 
باشــگاهی قاره نام برده شــده. این فرمولی اســت که با تقلید از مدل جدید برگزاری لیگ قهرمانان اروپا انتخاب شــده و قرار است 

مسابقات را جذاب تر کند.
در این مسابقات تعداد تیم ها از 40 به ۲4 می رسد و سهمیه ایران هم از 1+3 به1+۲ کاهش پیدا می کند. در فرمت جدید دیگر از 
مرحله گروهی خبری نیست و 1۲ تیم مناطق شرق و غرب در یک گروه واحد رقابت می کنند. در این مرحله هر تیم 8 بازی دارد که 

شامل 4 بازی در خانه و 4 بازی در خارج از خانه است. در پایان مرحله گروهی 8 تیم برتر به 
مرحله پلی آف صعود می کنند که این مرحله به صورت رفت و برگشت خواهد بود. طبق فرمول 
جدید در مرحله پلی آف تیم اول با هشــتم، دوم با هفتم، سوم با ششم و چهارم با پنجم روبرو 
می شوند. چهار تیم برتر هر منطقه به دور نهایی صعود می کنند که به صورت متمرکز در یک 
کشور برگزار می شود. مسابقات این مرحله بین این هشت تیم به صورت حذفی و تک بازی است.

  برتری عربستان در رقابت با عراق
عراق تنها رقیب عربستان برای کسب میزبانی مرحله نهایی این مسابقات بود، ولی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا بعد از بررسی زیرساخت ها تصمیم گرفت میزبانی دور نهایی لیگ نخبگان آسیا در دو 
فصل اول را به عربستان بسپارد. همچنین اعلام شد که بعد از بررسی کیفیت میزبانی دو دوره 
نخست این امکان وجود دارد که میزبانی سه دوره بعدی هم در اختیار همین کشور قرار بگیرد.

عربستان به تازگی توجه ویژه ای به میزبانی مسابقات بین المللی فوتبال نشان می دهد و میزبانی 
جام ملت های آسیا ۲0۲7 و جام جهانی ۲034 را به دست آورده است. این کشور همچنین قرار 

است در آینده نزدیک میزبان جام جهانی باشگاه ها باشد.

  کاهش سهمیه  ایران
مرحله نهایی لیگ نخبگان آســیا قرار است از پنجم تا چهاردهم اردیبهشت سال آینده در 
عربستان برگزار شود و به تیم برنده جایزه 1۲ میلیون دلاری داده می شود که سه برابر جایزه 
4 میلیون دلاری فعلی اســت. همچنین تیم نایب قهرمان شــش میلیون دلار جایزه می برد که 

رقم قابل توجهی است.
سهمیه های جدید کشورها بر اساس نتایج نمایندگان هر کشور در لیگ قهرمانان تعیین شده 
و عربستان با سه تیم بیشترین سهمیه را در منطقه غرب دارد. ایران و قطر هرکدام 1+۲سهمیه، 

امارات 1+1 سهمیه و ازبکستان و عراق یک سهمیه دارند.
در منطقه شرق ژاپن سه سهمیه مستقیم، کره جنوبی و چین 1+۲ سهمیه، تایلند 1+1 سهمیه 
و اســترالیا و مالزی یک سهمیه دارند. قهرمان این دوره لیگ قهرمانان یک سهمیه مستقیم و 

قهرمان AFC کاپ یک سهمیه غیرمستقیم برای این مسابقات دارد.
طبق آنچه در سایت های مختلف آمده دو سهمیه مستقیم ایران به قهرمان لیگ و قهرمان 

جام حذفی داده می شود و سهمیه غیرمستقیم متعلق به نایب قهرمان لیگ خواهد بود.
کاهش تعداد تیم ها و سهمیه، رقابت در فوتبال ایران برای صعود به این مسابقات را فشرده تر 
خواهد کرد. البته از سال آینده مسابقات باشگاهی آسیا در سه لیگ مختلف پیگیری خواهد شد 
و ایران یک ســهمیه مستقیم هم در لیگ دوم قاره دارد که »لیگ قهرمانان ۲« نامیده خواهد 

شد. این سهمیه به تیم سوم لیگ برتر تعلق می گیرد.

  رقابت جذاب و سخت
با حذف گروه بندی، قرعه سخت و آسان معنایش را تقریباً از دست می دهد و تیم ها در مرحله 
گروهی ممکن است چند بازی خیلی سخت داشته باشند. از طرف دیگر امکان تقابل تیم های 
ایرانــی با یکدیگر در این مرحله وجود دارد که برای هواداران جذاب خواهد بود. نتایج ضعیف 
این فصل نمایندگان ایران این زنگ خطر را بوجود آورده که با ادامه روند فعلی آنها به تدریج 
توان برابری با حریفان پرستاره غرب آسیا را از دست می دهند. تیم های ایرانی از نظر توان مالی 
رقابت نابرابری با این حریفان دارند و در این شــرایط از فدراســیون فوتبال انتظار می رود که با 

قوانین سختگیرانه داخلی موانع جدیدی برای آنها بوجود نیاورد.  

استقلال همچنان نگران صدور یک حکم
استقلال صدرنشین لیگ برتر است، تیمی که در رأس خود جواد نکونام را دارد؛ 
مربــی که به لطــف حضور در لالیگا )هنگامی که بازی می  کــرد( به جواد لالیگایی 
معروف است و این روزها هم پیشکسوتان استقلال بشدت از او دفاع می کنند و حتی 
تعدادی از آنها مثل امین منوچهری معتقد است که استقلال اروپایی بازی می کند. در 
شرایطی که همه یکدل هستند تا استقلال در فصل بیست و سوم سکوی قهرمانی را 
لمس کرده و جام را بالا ببرد، اما تنها یک شایعه هواداران این تیم را مضطرب کرده 
و اخباری که این روزها در فضای مجازی دســت به دست می چرخد، این استرس را 
بیشــتر می کند. زمانی که اســتقلال با اختلاف پنج امتیاز از رقیب دیرینه خود جلو 
افتاد و صدر را از آن خود کرد، پرسپولیسی ها با ادعای اینکه مدارکی علیه استقلال 
دارند که تخلف کرده و سقف بودجه را رعایت نکرده، مستندات خود را تحویل کمیته 
انضباطی دادند تا شاید با حکم حسن زاده بتوانند چند امتیازی از استقلال کم کنند 
و فاصله امتیازی شــان با این تیم کم شود، در چنین شرایطی طبیعی بود که اخبار 
زیادی در این خصوص منتشر شود و ابهاماتی نیز وجود داشت که هیچ کدام توسط 
مسئولان استقلال برطرف نشد و صرفاً مدیران استقلال به این جمله اکتفا کردند که 
تخلفی صورت نگرفته و هواداران ناراحت کسر امتیاز نباشند، اما از فردای روزی که 
پرسپولیسی ها مدعی شدند علیه استقلال مستنداتی دارند که تحویل کمیته انضباطی 

داده اند، گفته شد که قرارداد چند بازیکن و مربی مدرکی است علیه استقلال. 
قرارداد یامگا، بلانکو، خالدآبادی و همچنین مهدی هاشمی نسب، جزو قراردادهایی 
بود که از آنها به عنوان تخلف استقلال یاد شد، اما کاظم اولیایی که از کمیته صدور 
مجوز حرفه ای بیرون آمده تا به استقلال در زمینه  های حقوقی و صدور مجوز حرفه ای 
کمک کند به این نکته اشــاره داشت که فقط مشکل سر قرارداد خالدآبادی است و 

اینجا مســتلزم همکاری باشگاه هوادار است تا از استقلال امتیازی در این زمینه کم 
نشود. تا اینجای کار اطلاعات در خصوص ابهام پرونده سقف بودجه استقلال به همین 
اندازه در اختیار مخاطب قرار گرفت، اما چون مدیرعامل استقلال هیچ توضیح خاصی 
در این زمینه نداد و فقط گفت: »نگران کســر امتیاز نباشــید استقلال هیچ تخلفی 
نکرده اســت.« هواداران همچنان سردرگم و نگران هستند، با این پیش زمینه ذهنی 
باید بدانیم که هم اکنون پرونده تخلف سقف بودجه استقلال در کمیته انضباطی است 
و با اینکه مدتی از این ماجرا می گذرد کمیته انضباطی حکم جدیدی نداده اســت و 
همین مسکوت ماندن ماجرا بیشتر هواداران استقلال را نیز مضطرب و نگران می کند.

 این در حالی اســت که گفته شــد کمیته انضباطی رأی خود را در خصوص این 
پرونده چهارشنبه )هشتم آذرماه( صادر می کند که این اتفاق نیفتاد. با اینکه استقلال 
قبل از بازی دربی باید به اهواز برود و یک بازی با فولاد دارد، اما هواداران استقلال این 

نگرانی را دارند کمیته انضباطی حکم خود را درست زمانی صادر کند که استقلال به 
بازی دربی نزدیک می شــود و همین مسأله باعث بر هم خوردن اردوی استقلالی ها 
شود. طی ســال های گذشته در حالی که استقلال صدرنشینی را تجربه کرده است 
همیشــه چنین مسائلی یک دفعه اردوی تیم استقلال را به هم ریخته است و همین 
نکته باعث شده تا هواداران استقلال تصور کنند که این بار با صدور حکمی که شاید 
به ضرر اســتقلال باشــد و امتیاز از این تیم کم می کند، هم امتیاز دربی را از دست 
دهند و هم صدرنشــینی این تیم از دست استقلالی ها بپرد و در چنین حالتی جمع 

و جور کردن تیم مشکل شود.
 این روزها بیشترین خبری که بین هواداران استقلال به اشتراک گذاشته می شود 
مربوط به صدور حکم کمیته انضباطی اســت و آنهــا در این پیام ها اعلام می کنند 
که بشــدت نگران رأیی هستند که به ضرر استقلال صادر شود. نکته اینجا است که 
مسئولان استقلال همچنان مدعی هستند تخلفی صورت نگرفته و به هیچ عنوان قرار 
نیست امتیازی از استقلال کسر شود. با وجود همه مسائلی که پیرامون تیم استقلال 
می گذرد و نگرانی به حقی که هواداران اســتقلال دارند شاگردان نکونام خودشان را 
برای بازی با فولاد آماده می کنند و بعد از آن هم باید به فکر مهم ترین و حساس ترین 
بازی لیگ باشند. نکونام از ابتدای فصل تمام تلاش خود را کرده است که ناآرامی های 
پیرامون تیم به درون تیم نفوذ نکند و بازیکنان به دور از پرداختن به مسائل حاشیه ای 
تمــام ذهن خود را متمرکز نتیجه گرفتن کنند، تا اینجای کار نکو در این امر موفق 
 بوده اســت و اگر بتواند با شایعات مربوط به کسر امتیاز هم کنار آمده و اجازه ندهد

 شــاگردانش به این مسأله فکر کنند، می تواند به فکر بازی حساس دربی و شکست 
دادن یحیی باشد.

 جریمه 100 هزار دلاری بابت پریرا تمدید شد
پس از شکایت لئاندرو پریرا، این خبر منتشر شد که باشگاه پرسپولیس در توافقنامه خود با این بازیکن متعهد شده که در صورت عدم پرداخت این مبلغ در زمان مقرر، 100 هزار دلار نیز جدا از رقم اصلی 143 هزار دلار بدهی به عنوان جریمه به او پرداخت کند که این 
موضوع واکنش های مختلفی را به دنبال داشت. مدیر روابط عمومی پرسپولیس درباره شکایت پریرا توضیح داد: یک اتفاق خوبی که در مورد پریرا رخ داد این بود که قرارداد او دوساله بود و یک سالش را بخشید و فسخ کرد. این 140 هزار دلار، باقیمانده قرارداد سال اولش 
است. توافقی با باشگاه انجام شده بود و قرار بود ما این پول را از محل مطالبات مان از فیفا به او پرداخت کنیم ولی فیفا هنوز قبول نکرده است. او در واکنش به برخی شایعاتی که در فضای مجازی منتشر شده است، گفت: اخباری هم منتشر می شود که باشگاه پرسپولیس 

گفته برو شکایت کن اما اینها صحت ندارد و ما در حال مذاکره با ایشان هستیم.
 وی همچنین در پاسخ به اینکه آیا صد هزار دلار جریمه دیرکرد پریرا قطعی است، گفت: اگر در زمان مقرر پرداخت نشود، صد هزار دلار هم اضافه می شود و این موضوع در قرارداد هست.
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تحقیقات جدید نشان می دهد که موجودات 
بدون ســر به نام» ستاره های شکننده« با وجود 
اینکه مغز ندارند، موجودات باهوشی هستند که 
به واسطه تجربه و شرطی شدن از محیط و دنیای 

خود شناخت و آگاهی پیدا می کنند. 
 به نقل از ساینس دیلی، ما انسان ها، موجوداتی 
با مغزهای بزرگ هستیم که تصور می کنیم لازمه 
هوش زیاد، داشتن مغز بزرگ است. در حالی که 
تحقیقات جدید نشان می دهد موجودات بدون 
سر به نام »ستاره های شکننده« مغز ندارند، اما 
به واسطه تجربه و شرطی شدن از محیط و دنیای 
خود آگاه می شــوند.  این موجود دریایی که نام 
علمی brittle stars شناخته می شود، موجودی 
است که به جای مغز، بر روی هر یک از پنج بازوی 
تکان دهنده آن ، تارهای عصبی وجود دارد. این 
تارهــای عصبی که از از روی هر پنج بازوی این 
موجــود می گذرد، در جایی به هم می پیوندند و 
در نزدیکی دهانش یک حلقه عصبی را تشکیل 
می دهند.   به نظر می رسد که تنها همین تارهای 
عصبی به شــناخت و یادگیری این موجودات از 

طریق برقراری ارتباط به آنها کمک می کند.
این موجودات دریایی که شــباهت زیادی به 
ستاره های دریایی دارند، بیشتر وقت خود را یا در 
زیر صخره ها می گذرانند و در شن هایی که حفر 
می کنند، خود را پنهان می کنند، به همین دلیل 
از آن ها با عنوان موجودی خجالتی یاد می شود.

 Julia Notar، نویسنده اصلی این پژوهش که 
این تحقیق را به عنوان بخشی از مطالعات  دکترای 
خود در دانشگاه دوک انجام داد، می گوید: برای 
این موجود دریایی، هیچ مرکز پردازشــی وجود 
نــدارد. در واقع، این تارهای عصبی به جای یک 
مرکــز تصمیم گیری، ماننــد یک انجمن عمل 

می کنند.  
پژوهشــگران این تحقیــق در ژورنال رفتار 
شناســی اکولوژی و زیست شناســی اجتماعی 
توضیــح می دهند که یادگیری این موجودات از 
طریق ارتباط صورت می گیرد. این نوع یادگیری 
شــامل ارتباط محرک های مختلــف از طریق 
 Classical( فرایندی به نام شرطی سازی کلاسیک
conditioning( است. موضوع شرطی سازی در 
فرآیند زندگی انســان ها و موجودات دیگر نیز 

صدق می کند.  
در مطالعات قبلی، موضوع شــرطی شــدن 
کلاســیک تنها در مورد تعداد انگشت شماری 
از ســتاره های دریایی انجام شــده اســت. اما 
در خصوص ایــن موضوع، مطالعــه ای بر روی 
خارپوســتان، گروهی از حدود ۷ هزار گونه که 
شامل ستارگان شکننده و ستاره های دریایی بدون 
مغز، خارپشــت ها و خیارهای دریایی می شوند، 

صورت نگرفته بود.
در این مطالعه که به تازگی انجام شده است 
برای اینکه پژوهشــگران متوجه رفتار و توانایی 
یادگیری ستاره های شــکننده شوند، آن ها ۱۶ 
 )Ophiocoma echinata( ستاره شکننده ســیاه
را در مخازن آب جداگانه قرار دادند وبرای ثبت 
رفتارشــان از یک دوربین فیلمبرداری استفاده 
کردند.نیمی از ستارگان شکننده طوری آموزش 
داده شدند که با کم شدن نور به مدت ۳۰ دقیقه، 
در هر زمان بتوانند تغذیه کنند. برای این منظور، 
محققان هر بار غذایی که مورد علاقه آن ها بود، 
یعنی یک تکه میگو را در مخزن و دور از دسترس 

آنژها قرار می دادند تا آن را پیدا کنند.
در نور و تاریکی، این حیوانات بیشتر مواقع، 
خود را پشت فیلترهای مخزن پنهان می کردند. اما 
تنها ستارگان شکننده آموزش دیده، یاد گرفتند 
که در زمان تاریکی برای تغذیه بیرون بیایند و به 
عبارتی آن ها می توانستند در تاریکی غذای خود 
را پیدا کنند.  در اوایل این آزمایش که ۱۰ ماه به 
طول انجامید، حیوانات با خاموش شدن چراغ ها 
پنهان می ماندند، اما با گذشت زمان، آن ها ارتباطی 
بین تاریکی و زمان صرف غذا برقرار کردند، حتی 
قبل از اینکه غذا در مخزن ها گذاشــته شود به 
گونه ای واکنش نشان می دادند که گویی غذا در 
راه است و هر زمان که چراغ ها خاموش می شد، 
از مخفیگاه بیرون می آمدند.این ستارگان شکننده 
یک ارتباط جدید را آموخته بودند و آن اینکه چراغ 
خاموش به این معنی بود که احتمالا غذا ظاهر 
می شود. آن ها برای واکنش نیازی به بو کردن یا 
مزه کردن میگو نداشتند، تنها حس کردن اینکه 
نور چراغ ها کم شــده، کافی بود تا غذای خود را 
جستجو کنند. آن ها حتی پس از ۱۳ روز وقفه، با 

کم شدن نور، درس خود را به یاد داشتند.
Notar می گوید کــه این نتایج هیجان انگیز 
هســتند، زیرا پیشتر شرطی سازی کلاسیک بر 
روی این گروه از موجودات بررســی نشده بود. 
این مطالعه نشان می دهد که ستارگان شکننده 
مانند رومباس های کوچک )Roombas( که کف 
اقیانوس را تمیز می کنند، فقط تمیز کننده های 
روباتیکی نیستند، بلکه آن ها می توانند شکارچیان 

را شناسایی و از آن ها دوری کنند.

موجودی بدون مغز و خجالتی 
اما باهوش!

دلار  50.450

یورو 55.050

پوند  62.820

درهم  13.850

لیر  1.750

سکه  تمام  29.600.000

سکه نیم  15.650.000

سکه ربع  10.450.000

سکه یک گرمی  5.900.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

 منتظر رشد بیشتر
 طلا باشیم؟

عاطفه دهقانی     | در اینجا ۵ خودرو مفهومی 
عجیب و باورنکردنی تویوتا را معرفی می کنیم که 

با ظاهر عجیب و غریب خود هوش از سر شما خواهند پراند!
سال گذشــته تویوتا با فروش 8.۵ میلیون دستگاه خودرو 
پرفروش ترین برند خودروسازی در سرتاسر دنیا شد. محصولات 
سرشناســی از تویوتا مثل کمــری، راو فور، کرولا و هایلوکس 
مثل همیشــه به فروشی استثنایی دست پیدا کردند تا ضمن 
سودرســانی فراوانی به این کمپانی ژاپنــی، اعتبار این برند را 
به عنوان ســازنده خودروهای مطمئن، خوش قیمت و کارآمد 
همچنان حفظ کنند. در عین حال از سال ۱9۳۶ که ماجراجویی 
تویوتا با ساخت مدل AA آغاز شد تا به امروز که دو میلیون نسخه 
از خودروی پریوس به فروش رفته، تویوتا توانسته محصولاتی با 

طراحی های فوق العاده را روانه بازار کند.
در میان خودروهای مختلف تویوتا، طراحی های مفهومی این 
برند همواره اهمیت فراوانی داشته اند. برخی از این خودروهای 
مفهومی تویوتا بر پایه ســوخت های پاک فعالیت می کردند و 
برخی دیگر قابلیت های جدید و خلاقانه ای را به برخی مدل های 
معمولی تویوتا اضافه کردند تا کاربری آن ها را گســترش داده 
یا محبوبیت بیشتری را برای آن ها به ارمغان بیاورند. در میان 
خودروهای مفهومی تویوتا همچنین می توان اتومبیل های عجیب 
و غریــب با طراحی های باورنکردنی را پیدا کرد که ظاهر آن ها 

تا مدت ها از ذهن بیننده پاک نخواهد شد.
برخی از این خودروهای مفهومی کاربرد چندانی در واقعیت 
نداشتند و برخی دیگر هم با ظاهر آزاردهنده خود در خاطره ها 
ماندگار شــدند! درادامه این متن ســعی داریم نگاهی داشته 
باشــیم به چند خودرو مفهومی عجیب تویوتا در تاریخ تقریبا 
صد ساله اش که نمی توان باور کرد بهترین کمپانی خودروسازی 

دنیا آن ها را طراحی کرده است!
در لیست زیر می توانید اتومبیل هایی از دسته های مختلف 
مانند وانت یا شاســی بلند را مشاهده کنید و با چندین طرح 
جدید تویوتا هم آشنا شوید که خوشبختانه هرگز رنگ عرضه 

به بازار را به خود ندیدند!

Celica با قابلیت حمل قایق
Celica تویوتا

بین ســال های ۱9۷۰ تا ۲۰۰۶ تویوتا حدود چهار میلیون 
دستگاه تویوتا ســلیکا تولید کرد. یکی از نمونه های مفهومی 
تولید شده از این سری خودرو که به طور خاص برای نمایشگاه 
خودروی توکیو در سال ۱999 طراحی شده بود، خودرویی دو 
سرنشین بود که در قســمت عقب جایگاهی برای نشست در 
هوای آزاد و آفتاب گرفتن را در اختیار نفر ســوم قرار می داد! 
ایــن خودروی عجیب از یک موتور ۱.8 لیتری بهره می برد که 
توانی ۱8۷ اسب بخاری داشت و قدرتش توسط یک جعبه دنده 

شش سرعته دستی به چرخ ها منتقل می شد.
کسی که روی صندلی عقب نشسته بود، می توانست به نواحی 
اســتراحتگاه سر که در پشت تعبیه شده و به نوعی بال پشتی 
خودرو به شمار می رفت تکیه دهد. علاوه بر این، مدل مفهومی 
ســلیکا همچنین در قسمت پشت هم توانایی حمل یک قایق 
یا جت اســکی را داشت و یک تریلر اضافی با طراحی و رنگی 
مشــابه با خودروی اصلی را در اختیــار رانندگان قرار می داد. 
البته مکانیزم عملکرد این تریلر بسیار ساده و سرراست طراحی 
شده بود؛ به طوری که کار کردن با آن به سادگی هرچه تمام تر 
امکان پذیر بود. با این وجود از این مدل، تنها یک نمونه مفهومی 
مخصوص نمایشگاه تولید شد؛ بنابراین هیچ کس نتوانست در 

نهایت این خودرو را خریداری کند!
مهم ترین مشکلاتی که مانع از تولید انبوه این مدل شدند، 
نگرانی های امنیتی سرنشین عقب و ناتوانی خودرو از کشیدن 
یک بار سنگین با موتور دیفرانسیل جلو نه چندان قوی آن به 

شمار می رفتند.

FJ Bruiser
از نظر بسیاری طرفداران افراطی تویوتا استفاده از نامگذاری 
FJ برای خودروی تویوتا FJ Cruiser یک خیانت بزرگ به شمار 
می رفت! در عین حال تنها سخنی که به این طرفداران می شد 
گفت آن است که خیلی خوب شد که شما در نمایشگاه خودروی 
لاس وگاس در آن ســال حاضر نبودید؛ چرا که اگر چنین بود 
احتمالا با صحنه ای تکان دهنده در آن نمایشگاه روبرو می شدید!

در ایــن رویداد تویوتا از یک خودروی مفهومی عجیب تنها 
نام لند بروزر )Land Bruiser( رونمایی کرد که از همان طراحی 
 V8 استفاده می کرد؛ اما در آن از موتور FJ45 ســری لند کروز
آن روزهای خودروهای نسکار تویوتا استفاده شده بود. سیستم 
انتقال قــدرت این خودرو در حالــت دو چرخ متحرک چهار 
سرعته و در حالت چهار چرخ متحرک هم چهار سرعته بوده و 
حداکثر سرعتی ۲۶۵ کیلومتر بر ساعتی را برای آن به ارمغان 
می آورد.  البته با وجود تمامــی تدابیر امنیتی که تویوتا اتخاذ 
کرده، رانندگی با این خودرو خودکشــی محسوب شده و نباید 

توسط افراد غیرحرفه ای انجام شود.
ژاپنی ها همچنین پیش تر اعلام کرده اند که در فرآیند ساخت 
مدل لند بروزر از اکسســوری هایی اســتفاده شده که ساخته 
تویوتا نیســتند و ممکن است باعث باطل شدن گارانتی شوند. 
استفاده از این وسایل ضمن این که ممکن است روی عملکرد 
دســتگاه تاثیر منفی بگذارد، آن را به خودرویی نامناسب برای 

جاده تبدیل می کند.

CS&S
Toyota CS & S اتومبیل

تویوتا خودروی پرفروغ پریوس خود را سال ۱99۷ در ژاپن 
و سال ۲۰۰۰ در آمریکای شمالی رونمایی کرد. به این ترتیب 
مدل ۲۰۲۳ این خودرو نمایانگر پیشــرفت بیست و پنج ساله 
ژاپنی ها در زمینه ماشین های هیبریدی است. در سال ۲۰۰۳ که 
خودروهای هیبریدی هنوز فراگیر نشده و صرفا در حد یک ایده 
بودند، تویوتا خودروی مفهومی CS&S را در نمایشگاه خودروی 
فرانکفورت نمایش داد. این خودرو یک رودستر کانورتیبل بود 
که از یک موتور بنزینی ۱.۵ لیتری روی محور عقب و یک موتور 

برقی روی محور جلو بهره می برد.
 CS&S در کنــار موتور هیبریدی، بارزتریــن نکته پیرامون
طراحی عجیب و غریب آن بود که به یک سفینه فضایی بیشتر 
شــبیه بود تا خودرو! علاوه بر ایــن، در آن زمان CS&S در آن 
زمان از برخی فناوری های پیشرفته اما غیرضروری مثل سیستم 
کنترل هولوگرافیک برای کنسول جلو و سیستم کنترل هوای 
هوشــمند بهره می برد. همچنین صندلی های این خودرو هم 
شــبیه به صندلی های یک شــاتل فضایی بودند و قابلیت خم 
شدن روی فرمان را داشتند. تویوتا همچنین در آن زمان وعده 
داد که خودرو مفهومی و عجیب غریبش قادر به اتصال دائمی 
بــه اینترنت خواهد بود. به ایــن ترتیب، CS&S در کنار تمامی 
موارد یاد شده می توانست یکی از نخستین خودروهای تجاری 

با اتصال دائمی به شبکه وب باشد.
علیرغم پتانسیل های شگفت انگیزی که خودرو CS&S داشت، 
طراحی فضایی این خــودرو و قابلیت های ناکارآمد آن از ابتدا 
این اتومبیل را به محصولی بازنده تبدیل کردند! بنابراین عرضه 

این خودرو می توانست یک شکست تجاری و تکنولوژیک برای 
تویوتا باشد.  این اتفاق البته هرگز رخ نداد و CS&S در حد یک 

خودرو مفهومی باقی ماند.

PM Concept
یکی دیگــر از خودروهای کانســپت تویوتــا که طراحی 
باورنکردنی و بســیار نامتعارفی داشت، مجددا در سال ۲۰۰۳ 
و تحــت نام PM به معنای Personal Mobility یا حمل و نقل 
شــخصی رونمایی شد. این خودروی تک سرنشین عجیب در 
نمایشگاه خودروی توکیو به معرض نمایش گذاشته شد. کابین 
این خودرو طراحی تخم مرغ مانندی داشته و کاملا جدا از چهار 
چرخ آن در مرکز قرار گرفته است. علاوه بر این، طراحی خودرو 
به گونه ای انجام شــده بود که قادر بود بر اساس سرعت و سایر 
پارامترهای مربوط به حرکت، ارتفاع خودرو را کم و زیاد کند.

چراغ های جلــوی PM ظاهری آنتن مانند داشــته و قادر 
بودند به طور مســتقل از هم به اطراف بچرخند . علاوه بر این، 
PM همچنین از یک موتور الکتریکی بهره می برد که روی چرخ 
عقب دستگاه قرار داشته و توسط سیستمی یکپارچه که وظیفه 
فرمان پذیری، شتابدهی و ترمز را بر عهده داشت، کنترل می شد. 
بعلاوه، PM نیز همانند CS&S از یک نمایشگر هولوگرامی بهره 
می برد.در این میان، دیگر قابلیت جذاب و آینده نگرانه خودروی 
مفهومی عجیب تویوتا، سیستم هدایت و کنترل کامپیوتری آن 
بود که به گفته تویوتا قادر بود با خودروهای اطراف ارتباط برقرار 
کرده و ضمن شناسایی سایر PM های بازار با آن ها همراه شود. 
در ایــن زمینه تویوتا اعلام کرده بود که رانندگان می توانند از 
طریق سیســتم ارتباطی کامپیوتری تعبیه شده در دستگاه با 
سایر رانندگان خودروهای PM که در مجاورت آن ها قرار دارند، 
فعالیت های مشترک انجام دهند. با این وجود این خودرو هرگز 
به مرحله عرضه به بازار نرســید تا رانندگان آن نتوانند فرصت 

دورهمی پیدا کنند!

Tundrasine
پیکاپ های مطرح تویوتا مثل تاکومــا، هایلوکس و توندرا 
هر سه در شمار پرفروش ترین خودروهای سال گذشته جهان 
بودند؛ به طوری که در مجموع حدود یک میلیون دســتگاه از 
آن ها فروش رفت.  با این حال کمتر کسی درک می کند که چرا 
تویوتا باید ایده ســاخت یک وانت لیموزین را در سر بپروراند! 
در عین حال این اتفاق رخ داد و این برند ژاپنی در نمایشــگاه 
SEMA ۲۰۱۵ از وانت 8 متری و سفارشی خود که بر پایه مدل 

Tundra ساخته شده بود، رونمایی کرد!
این خودروی هشت در و غول پیکر در ابتدا تحت نام تویوتا 
توندرا کرومکس )CrewMax( کار خود را آغاز کرد. این اتومبیل 
4 در 4 از موتور ۵.۷ لیتری V8 بهره می برد و فاصله محورهای 
آن در شــعبه سن آنتونیو تویوتا افزایش یافته بود تا گنجایش 
سرنشینان بیشتر را داشته باشد.خودروی هشت در تویوتا بعدها 
با نام توندرازین ) توندرا + لیموزین( شــناخته شد. این خودرو 
توانایی آن را دارد که شما و ده تن از دوستانتان را در خود جا 
داده و به هرکجا که بخواهید ببرد. با این وجود پیدا کردن جای 
پارک برای این خودرو عملا غیرممکن اســت! علاوه بر این، با 
افزایش قیمت ســوخت در سال های اخیر، نگرانی بزرگ دیگر 
در خصــوص این خودرو متوجه وزن زیاد و مصرف باورنکردنی 
آن است. به طور خاص، میزان مصرف سوخت این خودرو برابر 
با ۱۵ لیتر در هر صد کیلومتر است که در مقایسه با استاندارد 
روز بســیار بالاســت. با این وجود کسانی که سراغ این خودرو 
می رونــد قطعا به مصرف بــالای آن آگاه بوده و آن را به خاطر 

مصرف بهینه اش خریداری نمی کنند!

در پی اظهارات جروم پاول، رئیس فدرال رزرو، طلا 
به بالاترین سطح هفت ماهه رسید و این در حالی بود 

که شاخص دلار کاهش یافت.
 به »اف ایکس اســتریت« قیمت طلا در جلســه ی 
معاملاتی آمریکای شمالی به بالاترین سطح هفت ماهه 
رسید. در زمان نگارش این مقاله، طلا )XAU/USD( در 
حدود ســطح ۲۰۵9 دلار معامله می شود که بیش از 

۱.۱۰ درصد افزایش یافته است.
گفتنی اســت حرکت قیمت طــلا در پی اظهارات 
جــروم پاول، رئیس فــدرال رزرو ایالات متحده اتفاق 
افتاد که ضمن اشــاره بــه آمارهای تورمی مطلوب، بر 

بالابودن تورم تأکید کرد.
معامله گران شــمش در خلال یک جلسه ی پرسش 
و پاســخ، چراغ سبز خود را از پاول، رئیس فدرال رزرو 
دریافت کردند. پاول در این جلسه خاطرنشان کرد که 
آنچه را مقامات در صدد دانســتن آن بودند، به دست 
آورده اند، چرا که سناریوی کاهش فلز زرد را به منطقه 

۲۰44.۵۰ دلار رقم زدند.
در این بین، پیــش از جهش به اوج های چندماهه 
و روزهای جدید، بازده اوراق قرضه خزانه داری ایالات 
متحده در حال کاهش اســت، به طوری که اوراق ۱۰ 
ساله پس از رسیدن به بالاترین سطح 4.۳49 درصدی، 
شش و نیم واحد پایه کاهش یافت و به 4.۲۶۳ درصد 
رسید.این نوســانات، شاخص دلار را که ارزش دلار را 
در برابر شش همتای دیگر اندازه گیری می کند، بر آن 
داشت تا با ۰.۲4درصد کاهش، به سطح ۱۰۳.۲۶ برسد.

از سوی دیگر، معاملات آتی بازار پولی حاکی از آن 
است که سرمایه گذاران بر این باورند که بانک مرکزی 
تا پایان سال ۲۰۲4، نسبت به کاهش نزدیک به ۱۳۵ 
واحد اقدام خواهد کرد.در حوزه ی آمار و داده ها، پیش 
از ایــن، PMI تولید )ISM( آمار خود را برای ماه نوامبر 
اعلام کرد که وضوحأ بیانگر انقباض فعالیت های تجاری 
در سیزدهمین ماه متوالی بود. همچنین براساس این 
آمار، قیمت های پرداخت شــده توسط تولیدکنندگان 
افزایــش یافت و همزمان با آن، بازارها شــاهد کاهش 
شاخص اشــتغال بودند. و در کنار آن، آمارهای اخیر 
حکایت از افزایش مطالبات بیکاری داشت.در حالی که 
بهای طلا به طور چشــمگیری در حال افزایش است، 
خریداران طلا به بالاترین سطح یعنی ۲۰8۱.8۲ دلار 
چشــم دوخته اند.آنچه از بررسی نمودارهای قیمت بر 
می آیــد، به جز مناطــق ۲۰۶۰ و ۲۰۷۰ دلاری، هیچ 

سطح مقاومت اضافی در راه نیست.

قیمت ساینا اس و کوییک اس 
جدید با استانداردهای 85گانه در 
بازار آزاد مشخص شد

قیمت ساینا اس و کوییک اس جدید با استانداردهای 8۵گانه 
در بازار آزاد مشخص شد. بین قیمت نسخه معمولی و نسخه جدید 
این خودروها در بازار فقط ۵ میلیون تومان اختلاف وجود دارد.

خودروســازان مکلف شــدند تا در نیمه دوم ســال ۱4۰۲ 
محصولات خود را با استانداردهای 8۵گانه جدید به بازار عرضه 
کنند. در همین راستا به تازگی گروه خودروسازی سایپا نخستین 
سری از ساینا S و کوییک S مجهز به استانداردهای 8۵گانه را به 

بازار عرضه کرد که بلافاصله قیمت آنها نیز در بازار آزاد مشخص 
شــد. در ادامه در این بخش از اخبار خودرو ســایت گجت نیوز 

با جزئیات قیمت گذاری این خودرو در بازار آشنا خواهیم شد.
قیمت نسخه 8۵گانه نام خودرو       قیمت نسخه ساده  
۳۵۷ میلیون تومان کوییک اس    ۳۵۲ میلیون تومان 
۳۶۳ میلیون تومان ساینا اس       ۳۵8 میلیون تومان 

 اما میان این دو نسخه در بازار فقط ۵ میلیون تومان تفاوت دارد.

دنیا کی به پایان می رسد؟
پایان دنیا یکی از موضوعات موردبحث امروز اســت. کــره زمین چه زمانی و چگونه از 

بین خواهد رفت؟
از پیش بینی تقویم مایا برای سال ۲۰۱۲ تا پدیده گرمایش زمین، همه کنجکاو هستیم 
بدانیم عاقبت کره زمین چه می شود. در حالی که دانشمندان پیش بینی هایی علمی در این 
زمینه ارائه داده اند، همچنان دست از پیش گویی درباره آخرالزمان و پایان دنیا برنمی داریم.

پایان دنیا ممکن است به خاطر وجود سیاره خورشید در منظومه شمسی محقق شود. 
شاید تا اینجای پیش بینی را می دانستید؛ اما ما برایش تاریخ تقریبی هم داریم. دانشمندان 

معتقدند که پایان دنیا ممکن است یک میلیارد سال آینده رخ دهد.
در پیش بینی دانشمندان، تابش خورشید تا آن زمان اتمسفر حول سیاره زمین را تبخیر 
می کند و پس از جذب اکســیژن موجود در جو، همه موجودات زنده می میرند و از زمین 

یک تکه سنگ برهوت باقی می ماند. در پژوهشی گفته شده:
براســاس یافته های ما، اکســیژن زدایی از نتایج اجتناب ناپذیر افزایش مستمر در شار 
خورشــیدی اســت. البته تعیین زمان دقیق برای این پدیده به نرخ مبادله شار در قدرت 

کاهشی میان گوشته و اقیانوس اتمسفری پوسته زمین بستگی دارد. نتایج ما نشان می دهد 
که چرخه کربنات – سیلیکات تمایل دارد سرانجام به کاهش گاز کربنیک در مناطق قابل 
سکونت زمین و همچنین از بین رفتن اکسیژن در جو زمین بیانجامد. این امر مهم، نیاز به 
یافتن ردپای زیســتی روی سایر سیاره های بی هوازی یا کم اکسیژن خارج از مدار شمسی 
را نشــان می دهد. شاید بتوانیم اتمسفر اطراف چنین سیاره هایی را تقویت کرده و پیش از 
پایان دنیا به آنجا مهاجرت کنیم.آب دقیقاً چهار و نیم میلیارد سال پیش روی کره زمین 
یافت شــد؛ اما حدود یک و نیم میلیارد ســال بعد از آن طول کشید تا منشأ زندگی روی 
زمین پیدا شود.پایان دنیا و قطع اکسیژن در اتمسفر زمین در آینده دوری رخ می دهد؛ اما 
فعالیت های امروز انســان ممکن اســت حیات روی این سیاره را پیش از آن روز هم تغییر 
دهد. دانشمندان گروه بولتن در سال ۱94۷ میلادی ساعت آخرالزمان یا ساعت قیامت را 
به شــکل نمادین ســاختند تا معیاری هشداردهنده برای فاصله بشر تا نابودی نهایی را به 
نمایش بگذارند.این ساعت با طراحی منحصر به فرد به انسان ها هشدار می دهد که یا توجه 
به پیشــرفت تکنولوژی، هر روز چقدر با دستان خودمان به آخرالزمان نزدیک تر می شویم. 

خودروهای  مفهومی عجیب تویوتا 

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
یکشنبه 1402/09/12
شماره : 1538

ترس و تردید، از بهای 
نفت کاست

با وجود تردید سرمایه گذاران در مورد عمق کاهش 
عرضه اوپک پلاس و همچنین نگرانی در مورد کندی 
فعالیت های تولیدی جهانی، قیمت نفت در روز جمعه 

کاهش یافت.
 ارز بــه نقل از »اینوســتینگ« قیمت نفت در روز 
جمعه بیــش از ۲ درصد کاهش یافت؛ بهای معاملات 
آتی نفت برنت در ماه فوریه با ۱.98 دلار یا ۲.4۵ درصد 

کاهش، به ۷8.88 دلار در هر بشکه رسید. 
از ســوی دیگر، قیمــت نفت خام وســت تگزاس 
اینترمدیت آمریکا )WTI( با ۱.89 دلار یا ۲.49 درصد 
کاهش، به ۷4.۰۷ دلار در هر بشکه رسید. در مقیاس 
هفتگی، برنت و WTI به ترتیب حدود ۲.۱ درصد و بیش 

از ۱.9 درصد کاهش را تجربه کردند.
آنچــه در کاهش بهای نفت نقش داشــت، تردید 
ســرمایه گذاران در مورد عمق کاهــش عرضه اوپک 
پــلاس و همچنین نگرانی در مورد کندی فعالیت های 

تولیدی جهانی بود.
براساس توافقی بین تولیدکنندگان اوپک پلاس در 
روز پنج شنبه، قرار است روزانه حدود ۲.۲ میلیون بشکه 
نفت در سه ماهه اول سال آینده، از بازار جهانی حذف 
شــود که مجموع آن، کاهش ۱.۳ میلیون بشکه ای از 
تولید داوطلبانه ی عربستان سعودی و روسیه را شامل 

می شود.
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